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A TARTALOMBÓL

Traubi Péter nagymamá-
ja mondogatta mindig ezt. 
Az örökbecsű mondás a 
mára öntudatos egyetemis-
tává érett srác jelmondatává 
vált az évek során. Amikor 
a Debreceni Egyetem pol-
gárává lett, megfogadta, 
hogy tartja magát a bölcs 
nagyi útmutatásához. Pé-
ter már az első évet kitűnő 
eredményekkel abszolválta, 
olyannyira, hogy a Sikeres 
Közgazdász című havilap 
beválasztotta szerkesztő-
ségi tagjai közé. A büszke 
közgazdász hallgató egy-
más után ontja magából 
a cikkeket, s emellett még 
érdekes gazdasági témá-
kat felvető talk-show-t is 
szervezett a tanszéken “Ki 
csinál szódát?” címmel. Ez 
akkora sikert aratott, hogy 
egy amerikai televíziós tár-
saság máris megvásárolta 
a jogokat. Traubi Péter ke-
mény tárgyaló partnernek 
bizonyult, nem adta bagóért 
az általa kitalált műsort. A 
kapott pénzből most lemez-
stúdiót épít, mert amellett, 
hogy gazdasági szakem-
berként képzeli el jövőjét, 
reklám- és filmzenék készí-
tésével is foglalkozik. Bok-
ros teendői közepette pedig, 
éppen szeretett nagymamá-
ja receptjei alapján készült 
szakácskönyvén végzi az 
utolsó simításokat. A “Na-
gyi nagyban gondolkodik” 
feltehetőleg a karácsonyi 
piac szenzációja lesz. Ha 
minden jól megy.

Sonkádi Előd
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Arany 200
A költő születésének kétszázadik évfordulója alkalmából idén 

közösen rendezett megemlékezést a Debreceni Egyetem, az intéz-
mény Arany János téri gyakorlóiskolája, valamint az önkormányzat. 
– Több évtizedes hagyomány már, hogy március első két hetében 
érdekes, színes vetélkedőkkel, programokkal emlékeznek az iskola 
névadójára azzal a céllal, hogy minél bővebb ismerettel rendelkez-
zenek a gyerekek. Az idei programsorozat keretein belül a termé-
szettudományos tárgyak kerülnek előtérbe – tájékoztatott Denichné 
Hajdú Mónika Tímea, igazgatóhelyettes. A rendezvény március 2-ai 
megnyitóján Jávor András rektorhelyettes felidézte Arany János di-
ákéveit, melyek a városhoz és a Debreceni Református Kollégiumhoz 
kötik a költőt. Kiemelte, hogy a gyakorlóiskolát fenntartó DE is 
fontosnak tartja, hogy megőrizze azt a hagyományt, amit a koráb-
ban önálló intézményként működő az Arany János általános iskola 
elindított. – A hagyományaink adják egyediségünket, ettől leszünk 
mások és többek. A DE Kossuth Lajos Gyakorló Gimnáziuma és 
Általános Iskolájának Arany János téri feladatellátási helyén minő-
ségi oktatás zajlik, ami a népszerűségében is megmutatkozik, hiszen 

Családi kiállítás
Az egyetem professor emeritusa és korábbi klinikaigazgatója, 

Péter Mózes egy igazán különleges tárlaton mutatta be alkotásait, 
hiszen ezúttal nemcsak az ő, hanem a két unokája festményeit 
is megtekinthetik az érdeklődők. – A zene és a képzőművészet 
nem is állnak egymástól olyan távol, mindkettő alapcélkitűzése, 
hogy a kultúránkat, a művészeti értékeinket minél szélesebb kör 
megismerhesse, ez egyfajta ars poeticának is tekinthető – hangsú-
lyozta Váradi Judit, a Zeneművészeti Kar dékánhelyettese a Kézen 
fogva című kiállítás február 24-ei megnyitóján a DE Kossuth Lajos 
Gyakorló Gimnáziuma és Általános Iskolája Arany János téri 
feladatellátási helyének aulájában. Váradi Judit elmondta: mind 
Péter Mózes, mind az unokái elhivatottak a művészetek iránt, a két 
kislány pedig, követve nagyapjuk útját, saját alkotásaikkal jelent 
meg a tárlaton. A most megnyílt kiállításon egy olyan család életé-
be kaphatunk betekintést, akik számára a művészet generációkra 
visszamenőleg meghatározó volt. Péter Mózes művészcsaládból 
származik, apja Debrecen korábbi hangverseny-zenekarában 
játszott hegedűsként, míg a Radiológiai Klinikát 12 évig vezető 
professzor a festészetben fejezi ki magát, több kiállítása is volt 
már, de ez az első, hogy az unokái képeivel együtt állítják ki a 
festményeit. A lányok, Zsófi és Panna az iskola hatodik, illetve 
harmadik osztályos tanulói.

Dél-afrikai látogatás
A következő tanévtől legalább száz fő tanulni vágyó hallgatót 

vár Magyarország a Dél-afrikai Köztársaságból. A diákok a 
magyar kormány támogatásával, a Stipendium Hungaricum ösz-
töndíjprogram keretében tanulhatnak hazánkban. A delegáció a 
Debreceni Egyetem kínálatáról tájékozódott március 1-i látogatása 
során. – A DE képzései nemzetközileg ismertek és elismertek, 
emiatt egyre népszerűbbek a külföldi hallgatók körében. Jelenleg 
105 ország több mint négyezer hallgatója tanul a 14 kar által kínált 
több mint 50 angol nyelvű szakon – mondta el Bartha Elek, aki a 
delegációval folytatott megbeszélés során ismertette az egyetem 
nyújtotta lehetőségeket. Az oktatási rektorhelyettes kiemelte: a 
kapcsolat nem újkeletű, hiszen már korábban az egyetem közösen 
pályázott a Dél-afrikai Köztársasággal az Erasmus+ nemzetközi 
kreditmobilitási programban, ami a jövőben oktatóknak, hallga-
tóknak egyaránt lehetővé teszi, hogy tudományos munkájukat az 
afrikai országban folytassák. – A Stipendium Hungaricum pályá-
zattal jelenleg 410 hallgató tanul nálunk, ezt a létszámot növelhetik 
majd a következő tanévtől érékező dél-afrikai diákok. Reményeink 
szerint az országosan felvehető száz hallgató jelentős százaléka 
egyetemünket választja majd, amire az általunk nyújtott legna-
gyobb hazai képzési kínálat lehet a garancia – hangsúlyozta Jenei 
Attila, a Nemzetközi Oktatást Koordináló Központ igazgatója.

idén 14 százalékkal növekedett az ide jelentkező gyerekek száma. 
Az iskola csatlakozott az Országos Drámapedagógiai Társaság 
felhívásához, és az 1817-ben ezen a napon született költő emlékére 
kétszáz sárga léggömböt engedtek a magasba, rajtuk kétszáz Arany 
János-idézettel. A programsorozaton irodalmi, természettudományi 
és sportversenyeken vehettek részt a diákok.
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Fáklyás búcsú
Folytatódott a tizenhat 

éves hagyomány: idén 
február 23-án búcsúztak 
fáklyás felvonulással a 
Debreceni Egyetemtől és 
a várostól az Állam- és 
Jogtudományi Kar hall-
gatói. Az egykori Jog- és 
Államtudományi Intézet 
végzősei 2001-ben ren-
deztek először fáklyás me-
netet, amelyet azóta már a 
Hallgatói Önkormányzat 
szervez. – Sok utolsó éves 
gondolja úgy, hogy nem 

lehet lezárni tanulmányaikat, ha nem ápolják azt az örökséget, amit 
az elődök hagytak rájuk. Az oklevelet, diplomát szerzők számára 
másik nagy ünnep a gyűrű- és medálavató végzős est, amelyen a 
búcsúzó hallgatók a kar dékánjától vehetik át az egyetemi évek jel-
képét egy-egy pohár pezsgőbe rejtve – mondta Debreceni Cintia, az 
Állam- és Jogtudományi Kar HÖK elnöke. A látványos eseményen 
a kar vezetése és oktatói is elkísérték a hallgatókat. A Déri tértől a 
Bethlen utca és az Egyetem sugárút érintésével az Egyetem térig 
tartó séta végén a Főépület előtt közös fotó is készült.

Kardiológiai Napok 
Március elején már 22. alkalommal rendezték meg a város 

legnagyobb orvoskongresszusát, a Debreceni Kardiológiai Na-
pok továbbképző konferenciát, amely iránt évek óta hatalmas az 
érdeklődés. – Kezdetben az Elméleti Tömbben, majd a Főépület 
Aulájában találkoztunk, de hamar „kinőttük” ezeket a helyeket, 
így már évek óta a Kölcsey Központ biztosítja a rendezvény rang-
jához méltó környezetet – mondta Édes István, a kongresszus 
elnöke. Idén 800 fő regisztrált, akik 50 kreditpontot gyűjthettek 
a részvétellel. Emellett lehetőséget biztosítottak a szervezők arra 
is, hogy az előadók a konferencia kiadványában megjelentessék 
szakmai anyagukat. – Ez nagy segítség, különösen a fiatal orvosok 
számára, akik így szinte egy csokorban kaphatják meg a legújabb 
szakmai anyagokat – hangsúlyozta Czuriga István, a kongresszus 
titkára. Az idei tanácskozás fő témája a szívgyógyászat aktualitásai, 
központi témája pedig a szívelégtelenség és a betegség megelőzése 
volt. Fontos témák voltak emellett a koszorúér betegségei, valamint 
a vezető halálokok, a szívinfarktus és az agyvérzés prevenciója, va-
lamint rehabilitációja. A rendezvény érdekessége, hogy összefogott 
két szakma, az onkológusok és hematológusok, akik a daganatos 
megbetegedések kardiológiai hatásait elemezték.

Exkluzív nyelvek a Nyári Egyetemen
A magyart mint idegen nyelvet oktató intézmény minden évben 

belevág ritkán tanított és egzotikusnak számító kisebb-nagyobb 
nyelvek oktatásába. Ebben a félévben 11 nyelvet lehet tanulni a 
kurzusokon: arabot, csehet, koreait, lengyelt, lovárit, norvégot, 
portugált, románt, svédet, törököt és ukránt – ezek között abszolút 
újnak számít az arab és a lovári nyelv. A kiscsoportos foglalkozá-
sokon gyakorlott tanárok oktatnak, akik közül többen anyanyelvi 
háttérrel rendelkeznek. Az arabot tanító jordán állampolgár, de 
emellett anyanyelvű a koreai, a norvég, a román, a cseh és az uk-
rán nyelvet oktató szakember is. A 20 órás kurzusok heti 2 órában 
zajlanak, és a nyelv mellett a kultúrát, az adott ország történelmét is 
megismerhetik a jelentkezők. Minden egzotikus nyelvet lehet kezdő 
szinten tanulni a Nyári Egyetemen, azonban koreaiból, svédből, 
norvégból, törökből és románból magasabb szintű csoportok is 
indulnak a már régebben tanulóknak. Szintén érdekes színfolt az 
intézmény kínálatában a német és norvég nyelvkurzus, amelyeken 
a közvetítőnyelv az angol. Ezekre a tanfolyamokra a Debreceni 
Egyetemen tanuló külföldi diákok jelentkeznek, akik elsősorban 
munkavállalás céljából tanulják ezeket a nyelveket. 

Teherbíró és egészséges
Idén tizenegy csapat – köztük a „Reccs” elnevezésű világbajnok-

ságon az utóbbi két évben első helyezést elérő Lettországból érkező 
gárda – mérte össze szakmai tudását a TörDElő tésztahídépítő 
versenyen, amelyet 8. alkalommal rendezett meg a Műszaki Kar. – 
A „hidak” a nemzetközi szabályoknak megfelelően maximum egy 
kilogramm száraztészta felhasználásával készülhetnek. Az építke-
zéshez a legjobb alapanyag – ahogy azt már a több éves tapasztalat is 
bebizonyította – a durumbúzás termék, amelynek lisztszemcsézete 
a legoptimálisabb a ragasztás szempontjából – avatott be a titkokba 
Kovács Imre. Az Építőmérnöki Tanszék vezetője hangsúlyozta: a 
tésztahídkészítés a látványos versenyzésen túl jelentős szakmai 
kihívás elé állítja a hallgatókat, hiszen az elkészült alkotásnak 
meg kell felelni a forma- és teherbírás kritériumainak, de emellett 
mérnöki esztétikával is rendelkeznie kell. A verseny leglátványo-
sabb része a törésteszt volt. Elsőként a kétszeres világbajnok lett 
gárda alkotása került „mérlegre”. A csapat a zsúfolásig megtelt 
előadóterem előtt bizonyította, nem véletlenül érdemelték ki 
a világ legjobbjának járó címet. A tésztahíd pontosan 516,9 kg 
terhelésnél roppant össze. Ezt az eredményt más csapat már nem 
is tudta túlszárnyalni, így a vb után a MK-n rendezett verseny 
győztese is Lettország csapata lett.
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A világjárványok és a 
kórházi fertőzések meg-
előzésére is egyedülálló 
megoldást hozhat a debre-
ceni Felsőoktatási és Ipari 
Együttműködési Központ 
(FIEK). A debreceni 
az ország egyetlen egész-
ségipari FIEK programja. 

Szilvássy Zoltán, a Debreceni 
Egyetem rektora előadásában 
kitért arra, hogy az egyetem, a 
Richter Nyrt. és a Fluart Kft. kö-
zös kutatási programja kereté-
ben létrehozzák Közép-Európa 
első, úgynevezett sejtvonalalapú 
biotechnológiai oltóanyaggyár-
tó kísérleti üzemét.

  A négy évig tartó pro-
jekt során kisszériás kísérleti 
vakcinagyártás folyik majd az 
üzemben, ami a folyamatos 
klinikai vizsgálatokat követő 
törzskönyvezés után megalapozhatja a tervezett nemzeti oltóanyag-
gyár építését Debrecenben – fűzte hozzá.

Megjegyezte, hogy ezzel Magyarországon állíthatják majd elő 
többek között az influenza elleni vakcinákat. Mégpedig olyan vakci-
nákat, amelyek többféle influenzavírus ellen biztosítanak védelmet, 
akár tíz éven keresztül – magyarázta a biológiai eredetű vakcinák 
előnyét Szilvássy Zoltán.

– Az ilyen típusú vakcinák amolyan „gyorshadtestként” hatéko-
nyan vethetők majd be az összetett kórházi fertőzésekkel szemben is. 
Az oltóanyag biotechnológiai félüzem (kísérleti üzem) az egyetemi 
ipari parkban épül fel, s jó példája lesz annak, hogy Debrecenben 
kialakult „az egyetem és a gyógyszeripar munkakultúrája” – mondta 
a rektor.

 – Ahol félüzem van, és nem sikertelen, hanem forgalomba hoz-
ható, biológiailag működő, hatóságilag elfogadott vakcinákat gyárt, 
ott lesz sorozatgyártás is, vagyis létrejöhet a nemzeti oltóanyaggyár 
– vázolta a jövőt Szilvássy Zoltán.

Bács Zoltán kancellár hozzátette: a Felsőoktatási és Ipari Együtt-
működési Központot nyolcmilliárd forintból hozzák létre, amelyhez 
a Gazdaságfejlesztési és Innovációs Operatív Program (GINOP) 
keretében csaknem hatmilliárd forint pályázati forrást nyertek el. 
Ennek egyik elemeként valósul meg az oltóanyaggyártó kísérleti 
üzem 2018 végére, a kisszériás vakcinagyártás pedig a tervek szerint 
2019-ben indul, s alapja lehet a leendő nemzeti vakcinagyárnak 
– fűzte hozzá, miközben az első látványterveket is bemutatta a 
közönségnek.

A kancellár a március elsejei tanácskozáson megemlítette, hogy 
a Debreceni Egyetem versenyképes, önálló bevételei évről évre 
növekednek. Az egyetem mérlegfőösszege 2016-ban 123 milliárd 
forint volt – tette hozzá.

A FIEK projektnyitó konferencián Bogsch Erik, a Richter Gedeon 
Nyrt. főosztályvezetője a Bioszimiláris fehérje termelési technológia 

Egészségipari kutatási együttműködés

a debreceni biotechnológiai üzembe történő transzferének folya-
mata címmel, Tőzsér József egyetemi tanár az Ipari partnerekkel 
harmonizált egyetemi kutatások címmel, Skultéti Éva, a Hajdú-
Bihar Megyei Kereskedelmi és Iparkamara főtitkára Előnyben a 
jövő – klaszter együttműködési gyors pálya címmel tartott előadást.

Mint elhangzott: a Debreceni Egyetem nem csupán oktatási és 
kutatási intézmény, hanem gazdaságfejlesztő erő. Az intézmény 
klaszterek formájában számos gazdasági vállalkozással működik 
együtt, 30 cégben van részesedése, közülük 11-ben többségi tulaj-
dona. Szilvássy Zoltán elmondta azt is: a tudás gyorsabb gyakorlati 
hasznosulása érdekében a gazdaság szereplőivel kialakított – az 
ágazat számára még újnak számító – rendkívül szoros együtt-
működésükkel 5-6 évvel megelőzték az ilyen irányú kormányzati 
intézkedéseket.

  A konferencia végén a Debreceni Egyetem Emlékérme ki-
tüntetést adta át Szilvássy Zoltán rektor Gergely Judith professor 
emeritának, aki február 27-én volt 90 éves, és 1954 óta dolgozik, 
kutat az egyetemen.

 Sajtóiroda – TBS
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Palkovics László oktatásért felelős államtitkár részvételé-
vel jött létre a Debreceni Egyetem műszaki és informatikai 
képzéseinek fejlesztését támogató testület. 

– A régióban felmerülő munkaerő-piaci igények tették szüksé-
gessé az egyetem műszaki és informatikai képzéseinek fejlesztését. 
Ezt nem lehet a vállalatok bevonása nélkül megvalósítani, ezért 
döntöttünk úgy, hogy egy ágazati kabinetet hozunk létre, amely 
igyekszik optimalizálni az egyetem erőforrásait ennek a stratégiai 
célnak az elérése érdekében – hangsúlyozta a műszaki-informatikai 
kabinet március 8-ai alakuló ülésén Szilvássy Zoltán.

A DE rektora kifejtette: egyre több műszaki profilú, fejlett tech-
nológiát használó cég jelenik meg a városban, amelyeknek magasan 
képzett szakemberekre van szükségük, ugyanakkor napjainkban 
ismét forradalom zajlik az iparban, ez az ipar digitalizálása, azaz 
az Ipar 4.0, emiatt már nem a futószalag mellé kellenek munkások, 
hanem robotprogramozókra és mérnökinformatikusokra van 
szükség.

– Több képzési területünk is a világ élvonalába tartozik – például 
a gyógyszerészeti és a mezőgazdasági, orvosi képzés –, ezeken a 
területeken nagyon sok a jól képzett szakember, az ide kapcsolódó 
meghatározó intézetek teljes oktatógárdája tudományos minősítés-
sel rendelkezik. Viszont a műszaki-informatikai területen nincs 
elég tanárunk, akár a gépész- vagy a villamosmérnök képzésben a 
magasan képzett oktatók többsége nem mérnöktanár, hanem ter-
mészettudományi végzettségű, ezért fordultunk az államtitkárhoz, 
hogy vállaljon szerepet a műszaki-informatikai kabinet munkájá-
ban. Ez a testület meg tudja mondani, hogy mit kell csinálni kö-
zép- és hosszú távon, és szerencsére az egyetem abban a helyzetben 
van, hogy ha akar, akkor tud erőt összpontosítani stratégiai célok 
érdekében – jelentette ki Szilvássy Zoltán.

Modernizálják a műszaki képzést

Palkovics László oktatásért felelős államtitkár az ülésen a mér-
nökképzés fejlesztésének támogatásáról biztosította a Debreceni 
Egyetemet.

– Debrecenben is megjelentek olyan nagyvállalatok, amelyek a 
klasszikus műszaki területen tevékenykednek, ezért egyre nagyobb 
az igény a megfelelően képzett mérnökökre. Ezt részben olyan 
speciális támogatásokkal segítenénk, amelyek az itteni mérnök-
képzés szintjét emelik. Illetve vizsgáljuk, hogy miként lehet olyan 
szakembereket Debrecenbe hozni, akiket be lehet kapcsolni az 
itteni képzésben – tájékoztatott Palkovics László. Az államtitkár 
hozzátette: a minőség tekintetében nincs probléma a magyar 
műszaki képzéssel, azonban túl kevés fiatal érdeklődik a pálya 
iránt. A hallgatók mindössze 25 százaléka jelentkezik a műszaki, 
természettudományi, informatikai képzésekre, a kormányzat célja, 
hogy ezt az arányt 40 százalékra növelje. Több programot indítanak, 
amelyek a mérnöki pálya szépségét mutatják be, erre egy 9 milliárd 
forintos pályaorientációs pályázati forrás áll rendelkezésre.

A DE néhány hete írt alá együttműködési megállapodást a Ganz 
EEG Kft.-vel a gépész- és a villamosmérnök-képzés fejlesztéséről, 
valamint az atomenergetika terén tervezett közös munkáról. A 
közeljövőben a General Electrickel is hasonló megállapodást köt 
az intézmény.

Palkovics László kiemelte: a most létrehozott testület szakmai 
irányításával a nukleáris energiával kapcsolatos hazai fejlesztések-
hez kapcsolódó tudományos munkában is nagyobb részt tud majd 
vállalni a Debreceni Egyetem az MTA Atommagkutató Intézetével.

– A DE fókuszterületének számító egészségipar ugyancsak 
nagy mértékben támaszkodik a műszaki tudásra, hiszen például 
az orvosok által használt műszerek is mérnöki tevékenység 
eredményei, ugyanakkor a mérnököknek is szükségük van az 
orvosok tudására, hogy létrehozzák az új eszközöket – magyarázta 
Palkovics László.

A létrejövő kabinetben az egyetemi vezetők mellett helyi vállalko-
zások és több száz munkavállalót foglalkoztató nagyvállalkozások 
vezetői, valamint a város képviselői is részt vesznek. 

A DE Műszaki-Informatikai Kabinetjének tagja: Palkovics László 
oktatásért felelős államtitkár, Kósa Lajos országgyűlési képviselő, 
Szilvássy Zoltán rektor, Bács Zoltán kancellár, Szűcs Edit dékán, 
Mihálydeák Tamás dékán, Pintér Ákos dékán, Ujvári Gyula, az 
EMD Endoszkóp Műszer Gyártó és Kereskedelmi Kft. ügyvezetője, 
Kossa György, az InterTanker Zrt. vezérigazgatója, Ascsillán Endre, 
a GE Hungary Zrt. alelnöke, Szabó Péter, az FAG Magyarország 
Ipari Kft. ügyvezető igazgatója.

Sajtóiroda – TPL

A hazai ipar nagy múltú vállalatával, a Ganz Engineering 
és Energetikai Gépgyártó Kft.-vel kötött együttműködési 
keretmegállapodást a Debreceni Egyetem február 21-én. 

– Abban bízunk, hogy a Ganz tapasztalatainak és szakem-
bergárdájának köszönhetően nagy lendületet vehet a műszaki 
képzésünk fejlesztése. A közös munka az oktatás mellett az in-
novációt is érinti, hiszen egy olyan vállalatról van szó, amelynek 
fejlődése alapítása óta a cég által bejegyzett találmányokhoz kötődik. 
A gépész- és villamosmérnökök képzése mellett kutatás-fejlesztés 
megoldások létrehozásában és piacra vitelében is számítunk a cég 
támogatására. Olyan jól strukturált és több rétegben megvalósuló 
együttműködést szeretnénk a Ganzcal, mint amilyet a gyógyszer- és 
élelmiszeriparban is kötött már az egyetem – mondta el Szilvássy 
Zoltán rektor. – Az együttműködés mindkét fél számára előnyös, 
hiszen a hallgatók olyan tudásra és tapasztalatra tehetnek szert, 
amely gyakorlati körülmények között jön létre. Az ipar pedig olyan 
szakembereket kap, akik képesek arra, hogy még modernebb, a kor 
követelményeinek megfelelő, innovatív termékeket létrehozásával 
továbbvigyék ezt az iparágat. A Ganz EEG tulajdonosa egy világcég, 
a Rosatom, amely új lehetőségeket nyitott meg a magyar vállalatnak 
az atomenergetikához kapcsolódó beruházások terén, reméljük, ez 
az egyetem műszaki képzéseink fejlesztéséhez is hozzájárul majd – 
fogalmazott Szitár-Csanádi Attila, a Ganz EEG igazgatója.

Ipar és innováció
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Komplex precíziós szaktanácsadási 
rendszer kialakításán dolgozik 
a Debreceni Egyetem agrárkara a KITE 
Zrt.-vel. A partnerek a projekt indítása 
mellett negyvenéves együttműködé-
süket is megünnepelték. 

– Példaértékű a magyar gazdaságban az 
a partnerkapcsolat, ami négy évtizeddel 
ezelőtt kezdődött el az akkori Debreceni 
Agrártudományi Egyetem és a KITE között, 
hiszen a folyamatos kutatási együttműkö-
désen túl az oktatásra is kiterjed. A vállalat 
épít a Debreceni Egyetemről kikerülő 
mezőgazdasági szakemberekre és az in-
tézményben is dolgoznak olyanok, akik a 
KITE-nél szereztek szakmai gyakorlatot 
– emelte ki köszöntőjében Bács Zoltán kan-
cellár a Böszörményi úti campuson március 
3-án tartott projektnyitó rendezvényen.

– Nincs olyan egyetemista a Mező-
gazdaság-, Élelmiszertudományi és Kör-
nyezetgazdálkodási Karon, aki ne került 
volna már kapcsolatba az ország piacvezető 
mezőgazdasági cégével. Évente háromszáz 
hallgatónk végzi géptani gyakorlatát a 
nádudvari központban, 2014-ben pedig 

ösztöndíjprogramot is indított a KITE 
a legtehetségesebbek számára – sorolta 
Komlósi István dékán.

A Debreceni Egyetem a növénytermesz-
tési kutatások terén az európai élvonalba 
került a negyvenévnyi együttműködésnek 
köszönhetően. Ennek alapja az 1983-ban 
alapított Látóképi Növénytermesztési Kí-
sérleti Telep, ahol az Európában egyedülálló 
tartamkísérleteket végzik.

– Felkészültünk arra, hogy modern 
eszközökkel tudjunk kutatásokat végezni 
a szántóföldön, német és kanadai egye-
temekkel is együttműködünk a precíziós 
gazdálkodást megalapozó kísérletekben. Az 
új ismereteket képzésünkbe is bevezetjük, a 
négy év múlva végző agrármérnökeink már 
a precíziós gazdálkodás alapjainak, tech-
nológiáinak ismeretével lépnek majd ki a 
munkaerőpiacra – emelte ki Nagy János pro-
fesszor, a MÉK Földhasznosítási, Műszaki és 
Területfejlesztési Intézet egyetemi tanára.

Egy üzemmérettől független, komplex 
precíziós szaktanácsadási rendszer kialakí-
tását tűzte ki célul a KITE Zrt., a Debreceni 
Egyetem és a Balogh-Farm Tépe Kft. kon-
zorciuma, amit a Széchenyi 2020 program 

Nyolc szekcióban 3 intézmény 70 hallgatója tartott elő-
adást a Debreceni Egyetem InterTalent UNIDEB tehetség-
gondozó konferenciáján, amelyhez ebben az évben egy 
1956-os előadás-sorozattal csatlakozott a Praetor Szakkol-
légium. 

A fiatal tudósok szakmai programjának a DE Főépülete és a Ma-
gyar Tudományos Akadémia Debreceni Akadémiai Bizottságának 
Székháza adott otthont. A konferencia résztvevői a Debreceni Egye-
tem mellett az Ungvári Egyetemről és a Károli Gáspár Református 
Egyetemről érkeztek az eseményre.

– Az egyetem elsődleges feladatának kell lennie minden időben, 
hogy a legmagasabb színvonalon valósítsa meg a tehetséggondo-
zást – mondta a február 24-i esemény ünnepélyes megnyitóján a 
DAB Székházban Csernoch László. A tudományos rektorhelyettes 
hangsúlyozta: aki a tudományra teszi fel az életét, annak lehetőséget 
kell biztosítani arra, hogy gondolatait, tudományos eredményeit 
másokkal is megismertesse, terjessze. Ennek megvalósításához 
azonban megfelelő tudás szükséges, ami nem velünk született, ezért 
fontos, hogy a fiatal tudósoknak az egyetem arra is módot teremt-
sen, hogy rutint szerezzenek a közönség előtti bemutatkozásban. 
Az InterTalent konferencia emellett segíti a szakmai kapcsolatok, 
barátságok, együttműködések születését, amelyek megalapozhatnak 
akár egy későbbi nemzetközi tudományos együttműködést – fo-
galmazott Csernoch László.

A rendezvényhez idén egy 1956-os előadás-sorozattal csatlako-
zott a Praetor Szakkollégium is.

A program működésének sikerességét mutatja, hogy a Praetor 
Szakkollégium előadásain nemcsak hallgatók, hanem oktatók is 
beszámoltak kutatásaik legfrissebb eredményeiről.

A legeredményesebb résztvevők oklevélben és a sikeres részvé-
telre emlékeztető plakettben részesültek. A konferencia megrende-
zését a Nemzeti Tehetségprogram támogatásával valósította meg a 
Debreceni Egyetem.

Sajtóiroda – BZs

Mérföldkő az agrárium életében

InterTalent UNIDEB

keretében a magyar állam és az Európai 
Unió is támogat.

– A helymeghatározási rendszereken 
alapuló, hosszú távú fejlesztések programja 
mérföldkő a magyar agrárium életében. 
Egy olyan precíziós gazdálkodási rendszer 
létrehozását tervezzük, ami nagy területre, 
akár több millió hektárra is kiterjeszthető, 
könnyen végrehajtható, fejleszthető, költ-
séghatékonyan üzemeltethető, és jövede-
lemtöbbletet eredményez a termelőknek 
– részletezte Szabó Levente, a KITE Zrt. 
vezérigazgatója.

Hadászi László, a KITE Zrt. fejlesztési és 
szaktanácsadási igazgatója hozzátette: a cég 
a meglévő precíziós technológiáit fejleszti 
tovább mind agronómiai, mind műszaki 
szakterületeken, megbízható adatforrásokat 
garantál, automatizálja az adatfeldolgozás 
és -elemzés folyamatait, vagyis kidolgoz 
egy online, valós idejű szakértői rendszert a 
precíziós gazdálkodás valamennyi elemére.

A négyéves kutatás-fejlesztési projekt 
összköltsége 2,151 milliárd forint, a megva-
lósításhoz 1,202 milliárd forint támogatást 
nyert a konzorcium.

Sajtóiroda – TH
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Orientációs hetet szervezett a tavaszi szemeszterre érkező 
cserehallgatóinak a Debreceni Egyetem. A programok 
célja, hogy megmutassák az újonnan érkezőknek, milyen 
debreceni diáknak lenni. 

A hagyományos Welcome-héttel, egy hétnapos programsoro-
zattal fogadta külföldi cserediákjait a DEHÖK Hallgatói Külügyi 
Bizottsága, az Erasmus Student Network (ESN) és az egyetem 
Nemzetközi Irodája február 13–18. között. A mintegy 90 külföldi 
hallgató közül a legtöbben Törökországból, Spanyolországból, 
Lengyelországból, Olaszországból, valamint Portugáliából érkeztek.

A diákok a Nemzetközi Iroda segítségével szerezték meg a 
félévkezdéshez szükséges információkat, az ESN csapata pedig a 
DE-n működő tanulmányi, kulturális, szociális, sport és szabadidős 
lehetőségeket mutatta be.

A Valentin-nap jegyében telt a szerdai program, amikor is „rapid” 
randik és mókás feladatok segítségével ismerhették meg jobban 
egymást a hallgatók. Másnap a városnéző körúton pedig nemcsak 
a cívisváros nevezetességeit és emlékműveit csodálhatták meg az 
egész napos túra keretében, hanem az egyetemi campusokat is 
bejárták a külföldi hallgatók.

Február 17-én egy hagyományos, magyar vacsora koronázta meg 
a hetet, ahol a talpalávalót a Szeredás zenekar húzta, akik a szép 
dallamokat, a táncosok pedig a magyar néptánc lendületét hozták el 
az Aulába. A magyaros vendéglátásból nem hiányozhatott a töltött 
káposzta és a somlói galuska, a lakoma előtt házi pálinka készítette 

Elsőként az Onkológiai Klinika betegei kaptak abból a 
csaknem kétezer könyvből, amit a Debreceni Egyetem 
Egyetemi és Nemzeti Könyvtára gyűjtött össze jótékony-
sági akciójában, az intézmény Tehetséggondozó Program-
ja és a Debreceni Hősök segítségével. 

December elejétől egészen vízkeresztig a DE mind a hét könyv-
tári egységében várták az egyetemi polgárok és a város lakóinak 
felajánlásait az idei könyvkarácsonyfához, melynek lebontását 
követően az összegyűlt könyveket jótékonysági célra ajánlották 
fel a szervezők. 

– Évek óta építünk könyvkarácsonyfát a Kenézy Élettudományi 
Könyvtárban, mely nagy népszerűségnek örvend az egyetemi 
polgárok körében. Egy személyes beszélgetés során merült fel, 
hogy indítsunk jótékonysági könyvgyűjtést, így a fa építésénél 
nem a könyvtár állományát, hanem a jótékony adakozók által 
felajánlott könyveket használtuk fel – mondta Petró Leonárd, a 
DEENK kommunikációs koordinátora.

A felajánlások célba juttatásához a Klinikai Központ különböző 
egységeivel vették fel a kapcsolatot a szervezők. Február 17-én 
elsőként az Onkológiai Klinikára látogattak el.

– A daganatos betegség nagyon megterheli a lelket és a testet, 
ezért rendkívül fontos, hogy a pácienseknek tudjunk olyan pluszt 
adni, ami a fizikai állapot javítása mellett a holisztikus gyógyulásban 
is szerepet játszik. A könyv gyógyítja a fantáziát, a képzeletet, segít 
fejlődni. A betegeknek szükségük van arra, hogy el tudják képzelni, 
hogy gyógyultak lesznek, visszatérnek abba a közegbe, ahonnan 

fel az éhes diákságot a tradicionális magyar menüre. Cifraszűr, 
pántlika, kötények, ingek, párták – a magyar népviselet legszebb 
darabjait is magukra ölthették a külföldi hallgatók a magyaros 
esten, majd a táncházban „lejárhatták” a magyaros menüt. Az este 
a vacsora után sem ért véget, hiszen a Bakelit Music Caféban foly-
tatódott a nemzetközi mulatság. A Welcome-hét közös fürdőzéssel 
zárult a termál fürdőben.

– Igyekeztünk úgy összeállítani a hét programjait, hogy a külföldi 
hallgatók ne csak a tanulmányi és az egyetemi élet adta tapasztala-
tokkal térjenek haza, gazdagodva sok-sok élménnyel és ismerettel 
Debrecenről, az egyetemről és Magyarországról egyaránt – fogal-
mazott Jakab Réka, az ESN Debrecen elnöke.

A lehetőség természetesen a magyar hallgatók előtt is nyitott. 
Az idén 30 éves Erasmus-program, valamint a Campus Mundi 
csereprogramok jelentkezési határideje egyaránt március 30.

DEHDK Sajtóiroda HO

Welcome Week

Gyógyító könyvadomány
a betegségük 
miatt kiestek. 
Esetleg meg-
találnak olyan 
értékeket, ami-
ket addig nem 
találtak meg. 
Ebben az olvasás, 
az új gondolatok és új 
szempontok biztos, hogy 
segítenek – emelte ki az átadón 
Horváth Zsolt, az Onkológiai Kli-
nika igazgatója.

Az Onkológiai Klinika sugárterápiás 
és az onkológiai osztálya hatvan könyvet ka-
pott, melyeket elsősorban azoknak a betegeknek 
lesz lehetőségük elolvasni, akik a fekvő részlegen tartózkodnak 
akár öt-hat héten keresztül. A gyűjtésben a DETEP és a Debreceni 
Hősök is aktívan részt vettek. Toboroztak, gyűjtöttek, jelenleg 
pedig a könyvek kiosztásán dolgoznak.

– Nem számítottunk ekkora sikerre! Már felvettük a kapcsolatot 
több klinikai egységgel, az óvodával és az idősek otthonával is. 
Örülünk, hogy nagy igény van arra, hogy az emberek olvassanak, 
emellett számunkra külön boldogság, hogy hozzá tudunk járulni 
beteg emberek gyógyulásához is – mondta Miltner Noémi PhD-
hallgató, a Debreceni Hősök képviselője.

DEHDK Sajtóiroda SZB
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Mintegy 14 millió családi vállalkozás 
van az Európai Unióban, Magyarországon 
a vállalkozások 70 százaléka tartozik ebbe a 
kategóriába, amivel benne vagyunk az erős 
középmezőnyben. De mi is lehet a siker 
titka, és hogyan lehet átadni a stafétabotot 
a következő generációnak? Erről tartottak 
előadást „Mellettem az utódaim” címmel 
a DE Gazdaságtudományi Karán a Master 
Good cégcsoport tulajdonosai: Bárány 
László, ifj. Bárány László és Bárány Péter. 

A Bárány család több mint 100 éve 
foglalkozik baromfitenyésztéssel: bár a 
szocializmus alatt a cégnek évtizedekig 
kellett szünetelnie, mára egy 70 milliárdos 
vállalkozássá nőtte ki magát.

Bárány László elmondta, hogy a vállal-
kozásban néhány évvel ezelőtt kezdődött 
meg a generációváltás, a két fia már átvette 
a csoport egy-egy cégének irányítását, hogy 
átalakítsák, modernizálják a vállalkozást. 
Ifj. Bárány László és Bárány Péter, akik 
mindketten a Debreceni Egyetemen sze-
rezték meg diplomáikat, tudatosan vezették 
be az újításokat, mint mondják, elengedhe-
tetlen a világpiaci trendek követése, és az, 
hogy a szakmai ismereteiket folyamatosan 
bővítsék, ezek nélkül ugyanis lehetetlen 
felvenni a versenyt a konkurenciával.

Mind a kettőjüknek lehetőségük volt már 
a felsőfokú tanulmányaik alatt megismer-
kedniük közelről a vállalkozás működésé-
vel, ami szerintük az egyik legfontosabb 
mérföldkő volt a karrierjük során. Így azt 
javasolták a hallgatóknak: keressék a lehe-

Példaadó családi vállalkozás
A sikeres üzlet elindításának lépéseiről és a vállalkozás következő generációra 
történő átörökítéséről beszéltek a baromfitenyésztéssel foglalkozó Bárány 
család tagjai a Debreceni Egyetem Böszörményi úti campusán. 

tőséget, és ha megtalálták, ragadják meg azt, 
mert a minél korábban megszerzett szak-
mai tapasztalat során akár behozhatatlan 
lépéselőnyre is szert tehetnek.

– Világfelmérések alapján 10 kezdő vál-
lalkozásból 7-8 megbukik tapasztalat hiá-
nyában. Most olyan történetet ismerhettek 
meg a hallgatóink, amely nem csupán a fia-
tal közgazdászoknak, hanem a társadalom 
egészének is hasznos lehet, arról, hogy mi a 
siker kulcsa – mondta el az előadás kapcsán 
Nábrádi András, a GTK Gazdálkodástudo-
mányi Intézetének igazgatója. 

A rendezvényre szinte zsúfolásig megtelt a 
kar több mint 200 férőhelyes terme, ami nem 
is csoda, hiszen csupán a vállalkozásfejlesztő 
mesterszakon jelenleg mintegy 80-100 hall-
gatója van a Debreceni Egyetemnek.

 Ők többek között stratégiát, stratégiame-
nedzsmentet, innovációmenedzsmentet, 
számvitelt, nemzetközi kereskedelmet, 
marketinget, projektmenedzsmentet, üz-
leti tervet tanulnak, vagyis tulajdonképpen 
mindent, ami egy vállalkozásfejlesztéshez 
kapcsolódik. A Gazdaságtudományi Kar 
oktatási palettájában a felsőoktatási szak-
képzéstől a doktorképzéssel bezárólag 
gyakorlatorientált a képzés, amire igen 
büszkék is. 

– 2011-ben egy sajátos oktatási for-
mát indítottunk el, az úgynevezett Team 
Academyt. Itt a hallgatók önállóan, a saját 
kockázatukra hoznak létre vállalkozásokat, 
persze csapatokban. Ezt a vállalkozást a 
hallgatók 3,5 éven keresztül, egyetemi 
tanulmányaik mellett működtetik tutorok, 
illetve coachok vezetésével. A projekt sajá-
tossága, hogy a valós életben, de még egye-
temistaként élik meg a résztvevők mind a 
sikereket, mind a kudarcokat – ismertette 
Nábrádi András.

Hozzátette: a Team Academynek nincs 
sok csapata, hiszen ez egyfajta kockázati be-
fektetés, mivel a hallgatók a saját pénzüket 
vagy a szüleikét teszik bele a vállalkozásba. 
Emellett több terhelést is jelent, ahogy a 
professzor fogalmaz, ez „nem egy kényelmi 
pozíció”, ugyanakkor mégis ez tekinthető 
a debreceni gazdaságtudományi képzés 
zászlóshajójának. 

Az egyetem következő, hasonló rendez-
vényére májusban kerül sor, ekkor Papp 
László, Debrecen polgármestere lesz a 
vendég, aki az Új Főnix Terv részleteibe 
avatja be a hallgatókat.

 Sajtóiroda – SBD
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Ebben az évben ünnepli 500 éves évfordulóját a reformá-
ció, az emlékév kapcsán a Debreceni Református Egyetemi 
Gyülekezet két lelkészét, Püski Dánielt és Péter-Szarka 
Lászlót kérdeztük arról, hogy az egyetemi gyülekezet mi-
lyen programokkal és célokkal készül a jubileumra. 

– Kettős jubileumot ünneplünk, az 500 éves reformátusság mellett 
tíz éve vannak újra istentiszteletek az egyetemi templomban, miután 
negyven évig állami tulajdonban volt az épület. A tízéves jubileum 
alkalmából meghívtuk dr. Fekete Károly püspök urat, aki áprilisban 
teszi nálunk tiszteletét. Elmondható, hogy tíz év alatt sokat fejlő-
dött a gyülekezet, 20-25 hallgatóval kezdtünk, most pedig három 
közösségünk van, közel 300 hallgatóval. Március legelső szerdáján 
Németországból érkezik hozzánk néhány teológus, akik mai szem-
mel nézve gondolták újra a wittenbergi 95 pontot. Ők arról tartanak 
beszámolót, hogy szerintük mi az, ami a református egyház megúju-
lásához szükséges lenne. Az istentiszteleti témáink is a megújulásról 
szólnak majd – fogalmazott Püski Dániel, az Egyetem téri közösség 
lelkésze, majd Péter-Szarka László, a Kassai úti közösség lelkésze vette 
át a szót. – Az első témánk az újrakezdés lesz, ezt főként a közösség 
életére vetítjük ki, hogy mikben tapasztalhatunk meg újrakezdést. 
A második témánk az Elérhető frissítések nevet kapta, ott inkább az 
egyének megújulásáról lesz szó. 

Izgalmas projektekkel készülnek a Csillagpontra
Az egyetemi gyülekezetnek mozgalmas éve lesz, hiszen március 

közepén Szegedre látogatnak a #ÁrAdás elnevezésű Kárpát-meden-
cei egyetemista találkozóra, zenekaruk pedig meghívást kapott egy 
kétévente megrendezett, nagyszabású németországi fesztiválra, a 
Kirchentagra. A közösség azonban leginkább a Csillagpontra készül, 
amelynek júliusban Debrecen ad otthont. 

– A Csillagpontot a Böszörményi úti campuson tartjuk, az oda-
szánt projektjeinket ősszel szeretnénk behozni az egyetemre. Több 
ötletünk van, amit a hallgatókkal közösen találtunk ki, többek között 
szeretnénk egy interaktív kiállítást készíteni, egy óriás társasjátékkal 
is készülünk – mondta Püski Dániel, Péter-Szarka László pedig a 
projektek részleteibe avatott be minket. – Az „Interaktív gyülekezet” 
nevű kiállításunk célja megmutatni, hogy létezik olyan gyülekezet, 
ahol az egyén rátalálhat a saját feladatára, szolgálatára, így másokkal 
együtt ő is alakítja a gyülekezeti közösség életét. A kiállítás a szolgálati 
területeket igyekszik bemutatni, és megismertetni az aktív gyülekezet 
fogalmát. Az óriás társasjáték bábui a játékosok lesznek beöltözve, 

A megújulás jegyében 
telik a jubileumi év

több témakör lesz, az egyik a reformáció, a másik az egyetemista 
élet. A projektek részleteit természetesen még ezután találjuk ki. 
A hallgatók az ötletelésből és majd a projektek elkészítéséből, mű-
ködtetéséből is kiveszik a részüket. A közösségen belül sem egyedül 
végzünk mindent, lelkészekként mi szervezzük az alkalmakat és 
prédikálunk, de a gyülekezeti tagok kisebb csoportokban segítik 
a közösség életét; vannak, akik az egyetemista istentiszteletek előtt 
fogadják az érkezőket, mások a zenekarban szolgálnak vagy éppen 
a hirdetéseket mondják el.

Vonzó lehet a jubileum
A lelkészek kifejtették véleményüket arról is, hogy az ünnepi év 

mennyire lehet vonzó a kívülállók számára. 
– Az 500 éves jubileumnak van egy közéleti része, ami olyan rétege-

ket is megérint, akik nem kötődnek szorosan egyik felekezethez sem. 
Erre szükség van, de azt gondolom, hogy ma a református egyháznak 
arra kellene koncentrálnia, hogy a már meglévő tagjait új lendülettel 
töltse fel, hiszen ez misszionál majd a külvilág felé. Természetesen 
remélem, hogy ennek az évnek és a jubileumi eseményeknek lesz hí-
vogató szerepük – fogalmazott Püski Dániel, és Péter-Szarka László is 
bizakodásának adott hangot. – Bizakodó vagyok azt illetően, hogy új 
tagjaink lesznek, hiszen a Csillagpontra készülő projektjeink nagyon 
modernek, a programok pedig sokfélék lesznek, amelyek érdekelhetik 
a kívülállókat. Szerintem már azzal célt érünk, ha valaki kilátogat a 
Csillagpontra, és úgy tér haza, hogy meggyőződik róla, hogy a mai 
református egyház élhető és újításokra törekszik. 

A Debreceni Református Egyetemi Gyülekezet az egyetemen sza-
badon választható tantárgyakat hirdet, az egyik tárgy neve Felnőtté 
válás és kommunikáció a társas kapcsolatokban. A kurzus célja, hogy 
elindítsa a fiatalok függetlenedésre való törekvését a megfelelő énkép 
kialakításának segítségével, továbbá hogy rávilágítson a hatékony 
kommunikáció szerepére a társadalmi kapcsolatokban. 

Vona Lilla és Vona Zoltán
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Lipták Fanny 2009-ben végzett 
a Debreceni Egyetem anglisztika 
szakán. Élt már Amerikában, 
Svédországban, de számításait 4 éve 
Hongkongban találta meg, ahol 
kisgyerekeket tanít angolra.

EÉ: – Hogy került az éltedbe a nyelvoktatás 
és Hongkong?

– A Debreceni Egyetem angol szakos 
hallgatójaként csatlakoztam egy nonprofit 
szervezethez, és általuk jött egy lehetőség, 
hogy Dél-Kínában tanítsak. Hongkongba 
már akkor ellátogattam. Szerelem volt első 
látásra, és tudtam, hogy egy nap itt szeret-
nék élni.
EÉ: – Mennyiben más a távol-keleti élet, mint 
az itthoni? 

– Összehasonlíthatatlan a kettő. Hong-
kong a kelet és nyugat tökéletes harmóniáját 
testesíti meg, ahol a régi békésen együtt 
tud élni az újjal. Ez éppen annyira igaz a 
tradíciókra, mint az építészetre. Roppantul 
dinamikus, lüktető és energikus hely, ahol 
fokozottan igaz a mondás: az idő pénz. A leg-
kardinálisabb különbséget a keleti emberek 
mentalitásában vélem felfedezni. Sok ember 
szeretné tudni a sikerük titkát, ami igazán 
egyszerű: ők mindig a jövőbe tekintenek.
EÉ: – Mi motivált abban, hogy a világ másik 
felén kezdj kisgyerekeket angolra tanítani? 

– Szüleimnek köszönhetően kiskoromtól 
kezdve volt lehetőségem utazni, ami nem 
mindennapi világlátással ruházott fel. 
Mindig is erős volt bennem az elvágyódás, 
és az angol nyelv remek eszköz volt ahhoz, 
hogy felfedezhessem a világot. Nem hiszek 
a véletlenekben, így volt megírva abban a 
bizonyos könyvben. 
EÉ: – A hongkongi gyerekek könnyen tanul-
nak angolul?

– Hongkong gyarmati múltja miatt az 
angol nyelv a második legfontosabb a helyi, 
a kantoni után. A nagy népesség kellő mo-

Debrecentől Dél-Kínáig
tivációt ad arra, hogy őrült gyorsassággal 
már egészen kiskortól megkezdődjön a 
verseny a gyerekek között. Egy percet sem 
vesztegetnek, hiszen már kétéves koruktól 
óvodába járnak és tanulnak. Én egy magán 
nemzetközi óvodában dolgozom, ami brit 
mintát követ, ezért olyan angol könyvekkel 
ismerkednek a gyerekek, ami Angliában 
általános iskolai szint.
EÉ: – Mit jelent az, hogy már kiskorban 
megkezdődik a verseny a gyerekek között? 

– Már az óvodákba felvételi alapján 
kerülnek be a gyerekek.  Megszűrik, kik 
kerülnek be a legjobb helyekre. Ha már 
ekkor sikerül jó helyre jutni, az zöld utat 
jelent a legnívósabb iskolákba. A gyere-
kek borzasztóan le vannak terhelve. Suli 
után jönnek a különórák, zongora, man-
darin, rajzolás stb. Itt rengetegen élnek, 
ezért erőltetik a szülők, hogy a gyerekeik 
a legjobbak legyenek. Emiatt sajnos akár 
már általános iskolás korukban sokan 
követnek el öngyilkosságot, sok 10-12 
éves gyerek meghal.
EÉ: – Jelenleg Hongkongban élsz. Máskor is 
éltél már távol Magyarországtól? 

– Hihetetlen, de már négy éve vagyok itt. 
Ezelőtt éltem már Amerikában és Svédor-
szágban a Debreceni Egyetem segítségével. 
Amerikában, Pennsylvania államban, 
Clarionban tanultam a Clarion Universityn 
az ISEP ösztöndíjaknak köszönhetően. Itt 
olyan tárgyakat tudtam felvenni, amikre 
otthon soha nem lett volna lehetőségem, 
mint például kerámia, színházi smink, rek-
lám és divattörténet. Svédországban pedig 
a Comenius ösztöndíjaknak hála élhettem 
Stockholmtól 300 km-re Sundsvall város-
ában, ahol a helyi gimnáziumban voltam 
tanársegéd. Betekinthettem a híres északi 
tanítási-tanulási modellbe.
EÉ: – Tervezed, hogy itthon folytasd a pá-
lyafutásod? 

– Egyelőre nem tervezek hazatérni. A jövő 
számomra itt van, Kínában. Ilyen fajta életet 
és fejlődést nem tapasztaltam máshol. Szere-
tek itt élni. Minden kényelmes, és a kemény 
munka meghozza gyümölcsét. 
EÉ: – Az angol mellett esetleg a magyar nyel-
vet becsempészed a tanításba? 

– A kreativitásom határtalan. Van, hogy 
a boci-boci tarka dallamára kitalálok egy 
angol megfelelőt.
EÉ: – Hova utazol, ha hazajössz? 

– Amikor haza-
érkezem, szeretem 
a családommal és 
a barátaimmal 
tölteni az időmet 
Debrecenben és 
Budapesten. Egy 
benzinkúthoz tudom 
hasonlítani az érzést, 
ilyenkor szükségem van arra, hogy feltölt-
sem a tankom mindenféle ,,hazai” jóval. 
Be kell hogy valljam, szeretek elsétálni az 
egyetem környékén és elképzelni, ahogy 
a barátokkal a lépcsőkön ülünk és rántott 
húsos szendvicset majszolunk, mintha csak 
tegnap történt volna. 
EÉ: – Mit adott neked a Debreceni Egyetem? 

– Az egyetem kulcsot adott a kezembe 
ahhoz a bizonyos ajtóhoz. Az ösztöndíjak 
révén megtapasztalhattam, hogy milyen 
külföldön élni, és olyan kapcsolatokat 
építhettem, amelyek örökre meghatározták 
az életutamat. 
EÉ: – Van olyan esemény, amire szívesen 
emlékszel vissza a hallgatói életedből? 

– Nem kifejezetten eseményt emelnék ki, 
hanem impressziókat. Például azt hittük, 
hogy az életben a legnehezebb feladat a 
Főépület hatalmas kapuin keresztüljutni. 
Mindig szívesen fogok visszaemlékezni a 
kulturális rendezvényekre, színházi elő-
adásokra, a vizsgák utáni boldogságra, a 
lovardás bulikra. és persze a ma már ,,jó 
öreg” Neptun rendszerre is. 
EÉ: – Van- e olyan ember, aki meghatározó 
személyiség volt egyetemi éveid alatt? 

– Remek emberektől tanulhattam, mert 
annyi elhivatott és világlátásra buzdító 
tanáregyéniség teszi színessé az Angol 
– Amerikai Intézetet. Különösen hálás 
vagyok dr. Németh Lenke tanárnőnek, 
akinél szakdolgozhattam az általam oly-
annyira kedvelt divat és nők kapcsolatának 
témakörében.
EÉ: – Miért ajánlanád a középiskolásoknak 
a Debreceni Egyetemet? 

– A Debreceni Egyetem világszínvonalú 
képzést biztosít és a gyakorlati tudás meg-
szerzését helyezi előtérbe. Az ösztöndíjak 
révén bárkinek lehetősége van belekóstolni 
a külföld ízébe is. Egyszóval a Debreceni 
Egyetem nagyon jó ,,kezdőcsomagot” nyújt 
egy sikerekben gazdag élet megkezdéséhez. 

Balogh Zita
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A Hiventures Állami Kockázati Tőke-
alap-kezelő támogatásával országos 
startup roadshow veszi kezdetét, 
melynek harmadik állomása március 
22-én Debrecen lesz.

A Startup Campus Roadshow rendez-
vénysorozat célja a Hiventures új tőkeprog-
ramjainak bemutatása mellett ismertetni, 
hogy milyen lehetőségei vannak a helyi 
innovációs ökoszisztéma szereplőinek az in-
kubációtól a tőkebevonáson át a nemzetközi 
piacra lépésig. A Hiventures tőkeprogramjai 
elsősorban az inkubációs (pre-seed), mag-
vető (seed) és korai növekedési (startup) 
szakaszok tőkefinanszírozására irányulnak, 
ezzel is támogatva az alapítás előtt álló vagy 
fiatal, K+F+I (Kutatás, Fejlesztés, Innováció) 
tevékenységet végző hazai vállalkozások 
elindulását. 

A Debreceni Egyetemen megrendezésre 
kerülő esemény kiemelt célja, hogy pitch 
verseny keretében bemutatkozási lehetősé-
get biztosítson a debreceni egyetemi startup 
csapatoknak, a befektetőkből, inkubációs 
szakemberekből, valamint a Hiventures 
szakértőiből álló zsűri előtt. A legjobb 
csapatok bekerülhetnek a Startup Campus 
inkubációs programba, melynek keretén 
belül térítésmentesen képzést, mentorálást 
és inkubációs lehetőséget, valamint 9 millió 
forintos befektetési ajánlatot is kaphatnak.

Az esemény keretében továbbá bemu-
tatkozik az EH Invest debreceni startup 
inkubátor.

Jelentkezz ötleteddel:
www.startupcampus.hu 

A PITCH TARTALMI ELEMEI

Papp Gábor online marketing- és SEO 
(keresőoptimalizálás) szakértő írásából 
megtudhatjuk, hogy egy mindenre kiter-
jedő startup pitch jellemzően az alábbi 
elemekből áll.

l Rövid áttekintés
l A probléma / lehetőség felvázolása
l Megoldás 
l Piac mérete / nyújtott előnyök, hasznok

STARTUP CAMPUS

l Üzleti modell
l Versenyelőny
l Piacra lépési stratégia / Traction
l Csapat / új munkatársak
l Pénzügyek)
l „Felhívás cselekvésre” 
l Összefoglaló 

Ha többet szeretnél megtudni egy jó 
pitchről, hogy ezzel is eredményesebb lehess 
a március 22-ei eseményen, olvasd el Papp 
Gábor „Startup pitch gyorstalpaló” blogját. 

Forrás:
http://thepitch.hu/startup-pitch-

gyorstalpalo/
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Az Egyetemi Életben eddig megjelent cikkeink elérhetők a DEA-ban.

A DEENK stratégiájának egyik alappillérét robosztus gyűjte-
ményében és annak tudatos fejlesztésében, határai kitágí-
tásában jelölte meg. Könyvtárunk gyűjteményéről beszélve 
legtöbbször óriási méreteit szokás kiemelni, hiszen hatmillió 
dokumentum joggal tekinthető egyedinek. A mennyiség 
azonban önmagában nem lenne elegendő arra, hogy sikerrel 
nézzünk szembe a digitális kor által támasztott igényekkel. 

Egyedülállóan színes
A DEENK gyűjteményét a változatos szerepeiből fakadó összetett 

feladatai alakítják: egyetemi könyvtárként az ország legtöbb 
karral rendelkező egyetemén folyó oktatást és kutatást szolgálja, 
nemzeti gyűjteményként a magyar kulturális örökség megőrzé-
sében és közvetítésében játszik kiemelkedően fontos szerepet, míg 
nyilvános könyvtárként regionális tudásközpontként funkcionál. 
Az itt található hatalmas mennyiségű dokumentum éppen ebből a 
szerteágazó szerepkörből fakadó sokszínűség miatt igazán egyedi 
és különleges. 

Az egyetemi kutatásokat tudománytörténeti munkákkal, friss 
szakirodalommal és forrásanyaggal látja el majd’ minden tudo-
mányterületen. A 14 karon folyó oktatás szolgálatában tankönyvek, 
segédanyagok, a pedagógiai képzést szolgáló és módszertani 
munkák széles kínálata áll. Őrzi és láthatóvá teszi a nemzeti kultúra 
régi és modern alkotásait. A több száz éves könyvritkaságok mel-
lett megférnek a legújabb bestsellerek, a tudományos folyóiratok 
mellett a népszerű magazinok, a vaskos regényekkel együtt a 
gyermek- és ifjúsági könyvek. A tematikus sokoldalúságot pedig 
műfaji változatosság egészíti ki: a könyvek uralmát grafikai, zenei, 
video- és kéziratjellegű alkotások törik meg. Nincs még egy ilyen 
könyvtár, ahol ilyen széles horizontja lenne a gyűjteménynek: itt 
tényleg majdnem minden megtalálható.

Táguló horizont
Az internet világában a felhasználók igényei azonban már 

messze túlmutatnak egyetlen könyvtár fizikai határain és lehető-
ségein. Hagyományos gyűjteményünket gondosan kiválasztott, 
megbízató adatbázisok, folyóirat és e-könyv-előfizetések, valamint 
saját digitalizált dokumentumok egészítik ki. Ezek száma folyama-
tosan növekszik és jelen vannak már a gyűjtemény minden szeg-
mensében: a muzeális ritkaságoktól a folyóiratokon át, a modern 
szakirodalomig bezárólag találkozunk velük

A DEENK digitális könyvtára folyamatosan gyarapszik: a régi 
magyar folyóiratok, ex librisek és kották mellett több száz éves 
könyveket, térképeket, izgalmas plakátokat és az egyetem törté-
netéhez kapcsolódó fotókat böngészhetnek benne. Ha kedvünk 
van, beleolvashatunk Kazinczy Ferenc levelezésébe, elolvashatunk 
egy 1956-os hőskölteményt egy „Pesti Srácról”. Vizsgára készülve 
pedig igazán jól jöhet a csaknem háromszáz digitalizált egyetemi 
tankönyv és jegyzet egyike.

Digitális gyűjteményünk történetének legújabb fejezetét az 
egyetemi dokumentumok gyűjtése, megőrzése és szétsugárzása 
jelenti. Az egyetemen születő tudományos publikációk, hallgatói 

dolgozatok, doktori disszertációk életszakaszuk adott pillanatában 
bekerülnek a könyvtár által üzemeltetett repozitóriumba, a Debrece-
ni Egyetem elektronikus Archívumába. A DEA biztosítja e tartalmak 
hosszú távú elérhetőségét, és az open access elveivel összhangban 
láthatóvá teszi őket a nemzetközi közönség számára is. 
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Együttesünk 1953-
ban – nagyapáink ko-

rában – alakult a Me-
zőgazdasági Akadémián 

– ahogy akkor nevezték –, 
és azóta is megszakítás nélkül 

működik, jelenleg a Debreceni 
Egyetemen. Alapítóink, az Akadémia 

tanárai és diákjai, kiváló emberek és szakemberek voltak, akik 
néptánchagyományainkat a maguk frissítő, szórakoztató és remek 
hangulatteremtő sajátosságaival egyetemben élték meg, s ezt ne-
künk is továbbadták, ránk hagyományozták. 

Tánccsoportunk az elmúlt bő fél évszázadban Kis- és Nagy-
Magyarország számos táncával ismerkedett meg. A tanultakból 
koreográfiákat, színpadi műsorokat készítettünk és ezeket egye-
temi, városi és regionális rendezvényeken mutattuk be. (Nemzeti 
ünnepek az egyetemen és a városban, táncháztalálkozók itthon 
és külföldön, vőfélytalálkozók – hogy csak néhányat említsünk.)

Ugyanakkor nagy család is vagyunk: fennállásunk óta minden 
ötödik évfordulón a hajdani és jelenlegi táncosok közösen ünnep-
lik együttesünk alapítását egy-egy jubileumi műsorral. Ilyenkor 
lehetőségünk nyílik arra, hogy közös örömeinket, emlékeinket 

– melyek átjárják és összefonják életünk egy meghatározó szaka-
szát – megosszuk barátainkkal, szeretteinkkel. Működésünk során 
nagyon sok egyetemista számára nyújtottunk aktív kikapcsolódást, 
ismerkedési lehetőséget, életre szóló barátságokat és – nem egyszer 
– házasságokat is.

Együttesünk jelenleg is a Böszörményi úti Campus színház-
termében működik. Művészeti vezetőnk Battai István, aki a nép-
tánccsoport segítésére létrejött kulturális egyesület tagjaival együtt 
igyekszik biztosítani a működés szellemi és technikai feltételeit.

Két aktív csoportunkba várjuk az érdeklődőket, táncolni, kikap-
csolódni vágyókat:
– kezdő csoport, mely minden félévben új kihívásokkal várja az 

érkezőket heti egy alkalommal
– haladó csoport, mely heti kétszer teszi próbára a gyakorlottabb 

és mindenre elszánt fiatalságot.
Ami nekünk, egyetemistáknak még jól is jön: mindkét csoport 

felvehető testnevelésként a Neptun-rendszerben. 
A közeljövőben szeretnénk beindítani egy angol nyelvű 

csoportot – jellemzően a külföldi egyetemisták számára – az 
alábbi gondolattal: „Speak in English and dance with us in 
Hungarian”. (Pláza, fesztivál, party – a világ minden részén 
megtalálható, az autentikus nemzeti világ gyökerei azonban 
csak nálunk!)

Valamint – gondolva az „50 tavaszt megélt” fiatalokra – ter-
veinkben van egy felnőtt kezdő/újrakezdő csoport indítása is. 
Próbáink egy kiadós erősítő és fejlesztő bemelegítésből, az 

éppen aktuális tánckoreográfia tanulásából és színpadi jártasság 
fejlesztéséből állnak. Minden félévben tanulunk új táncanyagot, 
valamint az eddig tanult táncainkat – és az azokból készült 
koreográfiáinkat – ismételjük, csiszoljuk és tanítjuk meg új 
táncosainknak. Ebben a félévben mezőségi, feketelaki táncokkal 
ismerkedünk Rozsályi Dániel tánckarvezetőnk és Lakatos Fanni 
segítségével. Kemény munka, de megéri! Csak az tudja, aki már 
csinálta, hogy milyen is egy igazán fárasztó próba – és az az érzés, 
hogy ismét gazdagabb lettem, mert élmény volt! Együtt lenni egy 
vidám, jó hangulatú csapattal, ráadásul „lopva”, kényszer és eről-
tetés nélkül megismerni a világ leggazdagabb népi hagyományát!

Az év minden szakában vállalunk szerepléseket, képviseljük 
magunkat és a magyar kultúrát, s szerzünk új élményeket egy 
csapatként. Rendszeres fellépői vagyunk a Debreceni Egyetem 
és Debrecen város rendezvényeinek, és szívesen eleget teszünk 
megyei és tágabb hazánkból való felkéréseknek is.

Hollandia, Olaszország, Spanyolország, Törökország – és hogy 
mi ezekben a közös? Együttesünk a hazai fellépéseken túl ezekbe 
az országokba is eljutott, ahol képviseltetve magát számos elisme-
résben (nívódíjakban) részesült. 

Ha felkeltettük érdeklődésed, jelentkezz nálunk: 
https://hortobagyne.wordpress.com/

hortobagyneptanc@freemail.hu. 
Tanulj velünk, s ünnepeljük együtt jövőre együttesünk 

65. születésnapját! Várunk Téged!

Hagyomány, sport, szórakozás és barátság
bemutatkozik a

HORTOBÁGY NÉPTÁNCEGYÜTTES
Mire is vágyik igazán egy fiatal, aki egy kis időre ki akar 
szabadulni a mindennapjaiból, fel akar töltődni testileg, 
lelkileg az elkövetkezendő feladatai előtt? A válasz: zenére, 
mozgásra és egy jó társaságra!! Hol is találhatja meg?

Itt vagyunk mi, a Hortobágy néptáncegyüttes!
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Elöljáróban be kell valljam, korábban én is elsősorban az alábbia-
kat tudtam Finnországról: a tavak országa, lappföld, ahova a Télapó 
valósi, a Kalevala, Alvar Aalto, Sibelius, Merimekko, és persze – a 
NOKIA, s végül talán a sarki fény, amelyet a helyi legendák szerint 
a holtak szellemei küldenek a földre. 

Nos, aki meg szeretné jobban ismerni ezen országot, és útra ke-
rekedve nem riad vissza a rövid és csontig hatoló hideg nappalok és 
hosszú komor éjszakák monoton váltakozásától, annak Finnország 
télen is talán az egyik legtökéletesebb úticél. Itt a korábban emlí-
tetteken kívül megtapasztalható az igazi, a lélek megnyugtatására 
alkalmas érintetlen vadon: északon Lappföld, közép Finnországban 
– az ezer tó vidéke, vagy éppenséggel a dél-finnországi szigetvilág 
varázsolhatja el télen is megannyi arcával az ide látogatókat. 

Ezen legfiatalabb északi ország, ami idén ünnepli függetlenségé-
nek 100. évfordulóját, természeti adottságai mellett egyre inkább 
ismert a növekvő nemzetközi „szellemi importjáról” is. Százával 
jönnek a finn egyetemekre a világ minden részéről nemzetközileg 
elismert rangos kutatók hosszabb- rövidebb tanulmányutakra. 

Így van lehetőségem nekem is itt kutatómunkát folytatnom és 
családommal is megtapasztalni a skandináv életérzést. Talán a 
tudatos és évtizedeken átívelő következetes oktatáspolitikának is 
köszönhetően az ország napjainkra megtalálta nemzeti identitását, 

és az olykor sarkvidéki környezet, a korlátozott erőforrások ellenére 
90-es évektől kezdődően egyre nívósabb életszínvonalat-jóléti 
társadalmat teremthetett, biztosít ma is lakóinak. 

Ennek egy újabb és igen érdekes színfoltjával szeretném megis-
mertetni felvételeim segítségével az Egyetemi Élet tisztelt olvasó-
táborát. Nevezetesen nemrég rendezték meg egy kis, alig 17.000 
lakosú város, Leppavirta (térképen) földalatti sífutásra kialakított 
barlangrendszerében (Vesileppis) az első barlang-jégszobrász 
világbajnokságot. A világ minden részéről benyújtott projektek 
közül a nemzetközi szakmai zsűri a legjobbnak ítélt és kiválasztott 
12 alkotás megvalósítására kérte fel az ide érkező művészeket, 
köztük egy magyar alkotópárost is. A jégfaragó mesterek 20 mé-
terrel a föld alatt található két emeletnyi és három futballpályányi 
területen, dacolva az állandó -5 fokon tartott hideggel, majdcsak 
egy héten keresztül faragták, vágták, nem egyszer kaparták az 
amorf jeget, amiből végül szemet gyönyörködtető alkotásaik 
születtek. Ugyan a magyar páros jégszobra nem lett díjazott, de 
így is maradandó élményben részesítették ezen kiállításra ezrével 
érkezőket. Ha további alkotásokra is kíváncsiak, keressék fel az 
alábbi weboldalt: www.icecave.fi

Dr. Felszeghy Szabolcs
habilitált egyetemi docens, DE FOK

Jégvarázs
Farkasokkal szemtől szemben, valahol a föld alatt. 
Avagy jégszobrász- világbajnokság ott, ahol az éjszakák 
csaknem egybeérnek a messzi északon…
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„Ezelőtt leginkább a sport kapcsán 
kötődtem a cívisvároshoz, ám az egyik 
együttműködő partneremmel nemrégiben 
annyira jó, baráti kapcsolat szövődött, 
hogy általa adódott a lehetőség az itteni 
tanulmányokra – avatott be minket London 
olimpiai bajnoka abba, hogy miért éppen 
a Debreceni Egyetemre esett a választása. 
– Ezt megelőzően Egerben az Eszterházy 
Károly Egyetemen tanultam, ott sajnos 
nem tudtam befejezni a testnevelő tanári 
szakot, nagyon sok elfoglaltságom volt, 
besűrűsödtek a versenyeim, és nem tudtam 
bejárni az előadásokra. Az előző félév itt is 
nagyon nehéz volt, bele kellett rázódnom a 
tanulásba, sajnos néhány tárgyammal így 
is elcsúsztam, de remélem, hogy ezt a fél-
évet egy kissé akadálymentesebben tudom 
teljesíteni. Külön örülök az itteni támogató 
közegnek; az Eszterházy mellett elvégeztem 
néhány OKJ-s képzést is, de ennyire segí-
tőkész és odaadó csapattal, mint itt, sehol 
sem találkoztam még, minden felmerülő 
problémában segítséget nyújtanak.”

Olimpiai bajnokunk
támogató közegre lelt 

Jó kezekben a debreceni gyerekek
„Ez egy profi tornacsarnok, szerintem 

ha kész lesz a szivacsgödör, elindulhat a 
munka, a gyerekek elfoglalhatják a létesít-
ményt, és nagyon bízom benne, hogy jó 
irányba indulnak el – vélekedett az UTE 
versenyzője a DESOK tornacsarnokáról és 
a Vénkerti diákjairól. – Láthatóan sok gye-
rek tornázik, jó kezekben vannak, nagyon 
jó edzők foglalkoznak velük. Ügyesnek 
találtam a gyerekeket, az a kérdés, hogy az 
edzők hány gyereket tudnak kinevelni a 
felnőtt korosztályig. Remélem, hogy min-
den rendben lesz, és ez a tömeg megmarad 
a tornánál, és szeretni fogják a sportágat.”

Felhőtlen volt a boldogság
Berki Krisztián látogatása előtt néhány 

nappal még a melbourne-i Világkupán 
remekelt, ahol lólengésben aranyéremmel 
zárt. A tornász szívesen felidézte nekünk a 
megmérettetést. „Sokszor előfordul, hogy 
hiába nyerek, érzem a gyakorlaton belüli 
tévesztéseket, de most felhőtlen volt a bol-
dogságom. Egy olyan gyakorlatot sikerült 
bemutatnom, amilyet legbelül szerettem 

volna. Nyilván az eredmény is nagyon 
fontos volt, de azt szerettem volna, ha si-
kerül megvalósítani, amit elképzeltem 
magamban – mesélt a gyakorlatáról az 
olimpiai bajnok, aki annak is nagyon 
örült, hogy magyar szurkolókkal talál-
kozhatott Ausztráliában. 

– Állítólag nagyon sok magyar él kint, 
egy kisebb társaság kijött szurkolni nekünk. 
Ez adott egy pozitív löketet, és örülök neki, 
hogy tudtunk nekik húzni egy magyar 
Himnuszt. A verseny végeztével össze-
ültünk és együtt vacsoráztunk, nagyon 
felemelő érzés volt.”

A kontinensviadalon is számít 
a magyar szurkolókra

Mint a legtöbb olimpiai induló, Berki 
Krisztián is négyéves ciklusokban, a követ-
kező olimpiáig gondolkozik előre, azonban 
a tornász beszámolt nekünk az idei terveiről 
és céljairól is. 

„Nemsokára a magyar bajnokságon 
fogok részt venni, azt követi két világkupa-
forduló és utána jön az Európa-bajnokság, 
amit Kolozsváron rendeznek meg. Örülök 
neki, hogy a kontinensviadal a közelben 
lesz, remélem, hogy oda is sok magyar 
szurkoló látogat el. Bízom benne, hogy jó 
teljesítményt nyújtunk és örömet tudunk 
nekik szerezni. Ezt az évet egy világbajnok-
ság zárja majd Kanadában, Montréalban. 
Remélem, hogy továbbra is eredményesen 
tudok készülni a versenyeimre.”

Vona Lilla

Február végén Berki Krisztián látogatott a Debreceni 
Egyetem Sporttudományi Oktatási Központ tornacsarno-
kába, ahol a Vénkerti DSE utánpótláskorú tornászainak 
tartott bemutatót. Az olimpiai bajnok tornász jelenleg 
a Debreceni Egyetem Gazdaságtudományi Karának 
sportszervező szakos hallgatója, aki sportkarrierje miatt 
levelező szakon folytatja tanulmányait. 
Berki Krisztiánnal sportról és tanulásról beszélgettünk. 
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A cég – Ha be tudod kapcsolni, csatlakoztathatod, elindít-
hatod vagy vezetheted, akkor nagy az esélye annak, hogy 
NI-termék segítségével készült.

A tesztelési, mérés-irányítási megoldásokban élen járó amerikai Na-
tional Instruments Corporation 2001-ben hozta létre első tengeren-
túli leányvállalatát Debrecenben. Az elmúlt 15 évben 200 fős cégből 
több mint 1100 főt foglalkoztató munkáltatóvá nőttük ki magunkat. 
Folyamatos fejlődésünk mellett büszkék vagyunk az emberközpontú 
vállalati kultúránkra, és arra, hogy olyan rendszereket biztosítunk 
mérnökök és tudósok számára, melyekkel megváltoztatják a világot.

Ági 2005 óta dolgozik cégünk Service Center részlegén. Ebből a 
12 évből 4 évet két gyermekével otthon töltött. 

– Őszintén lehetek anyuka, ha ovis ünnepség van, vagy a gyerekek-
kel kapcsolatban kell ügyet intézni, akkor teljes támogatást kapok a 
vezetőmtől, nem kell agyalnom rajta, hogy hogyan tudok elmenni, mit 
mondjak, hogy elengedjenek, ez a fajta empátia nekem nagyon fontos 
– összegezte NI-os tapasztalatait Ági.

Tomi immár 4 éve erősíti a pénzügyi ügyfélszolgálati központ 
(FSSC) csapatát. Jelenleg a Debreceni Egyetem vállalkozásfejlesztési 
mesterszakán tanul. Gyakornokként került a céghez, a tanulmányai 
mellett kezdett el nálunk dolgozni.

– Egy kicsit tartottam attól, hogyan fogom tudni bepréselni 24 órába 
az egyetemi kötelezettségeimet, a sportot, a munkát, valamint a ma-
gánéletemet, azonban az NI-nál teljes mértékben megtaláltam minden 
számításom: rugalmas munkaidő, fiatalos, barátságos munkakörnyezet, 
megértő, közvetlen és támogató vezetőség, felelősségteljes munkakör.

„Változatos, vidám, motiváló”
Ezek a szavak hangzottak el legtöbbször a Shared Service Center 

hétköznapjairól. Számos közös programmal – például túrázás, bor-
kóstolás, Halloween Party – teszik színesebbé a csapat életét, ahogy 
az az NI „Work Hard, Play Hard” mottójához illik.

Folyamatos fejlődési lehetőséget biztosítunk kollégáink számára, 
illetve jelentőségteljes munkájuk elismerésére is nagy hangsúlyt 
fektetünk.  

A csapat
A Service Center 2005-ben alakult. Négy fő területen dolgoznak 

itt : az Order Management, azaz rendeléskezelés; a Data Integrity, 
azaz adatkezelés, a vevői hívásokkal foglalkozó Phone Team és az 
utazásokat intéző Travel Team munkatársai osztoznak egy egész 
irodai szinten. 

Az SC – ahogy a kollégák hívják –  már a 10. születésnapját ün-
nepelte idén. Egy évtized alatt jelentős fejlődésen ment keresztül. 
7 fővel indultak, mára pedig már több mint 100-an dolgoznak itt, 
közel 20 európai országot támogatnak Spanyolországtól Svájcon 
át Ausztriáig. 

Sok az idegen szó a fenti bekezdésben? A jó hír az, hogy ezt mind 
meg lehet tanulni! Olvass tovább és tudd meg, hogyan!

A munka
Beérkező európai rendelések feldolgozása, vevői kapcsolattartás, 

a munkafolyamatok rendszerezése. Ez csak néhány azok közül a 
tevékenységek közül, melyeket egy 3 hetes tréning során, majd az 
azt követő 3 hetes mentorálás alatt tökéletesen elsajátíthatsz, ha az 
alábbi feltételeknek megfelelsz:

Ha legalább egy idegen nyelven tudsz társalgási szinten beszélni, 
akkor próbáld ki magad a National Instruments Karrier Napokon, 
és kapj akár azonnal állásajánlatot!

      
Angol teszt + Egyéb európai nyelv szűrése + Személyes inter-
jú= NI- os Állásajánlat!

A képlet bizony tényleg ennyire egyszerű! Gyere el az NI Karrier 
Napokra, és tapasztald meg te is! Légy tagja a csapatnak most!

További információk a National Instruments Facebook-oldalán: 
https://www.facebook.com/nihdeb/

Kapj akár azonnal állásajánlatot 
a National Instruments Karrier Napokon!

 Március 23., Debreceni Egyetem; március 25. Fórum Bevásárlóközpont; március 27., National Instruments – Határ út 1/A
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ZölDEbbítő

fenti kép Löki Viktor

AKTUÁLIS VISSZATEKINTÉS

ZÖLDEBBÍTŐ

FÖLD ÓRÁJA

Március 29-én ismét 
megrendezésre kerül a 
DEHÖK Hallgatói Környe-
zetvédelmi Bizottságának 
immáron hagyománnyá 
vált eseménye, a Föld Órá-
ja. Az esemény 19 órától 
kezdődik az Egyetem téri 
Kossuth Lajos Kollégiumok főterén, ahol egyszerre lesz lekap-
csolva 60 percre az áram mindhárom épületben. A rendezvény 
célja a környezettudatosságra és az energiatakarékosságra való 
felhívás, mindez színes programok kíséretében. Immár 5. alkalommal rendeztük meg éves bemutató ma-

dárgyűrűzésünket az Élettudományi központnál kihelyezett 
madáretetőnknél. Ismét egy remek példa volt arra, hogy a Bi-
zottságot már évek óta segíti a MÉK Természetvédelmi Állattani 
és Vadgazdálkodási Tanszéke. Ez pedig abban mutatkozott meg, 
hogy a gyűrűzést dr. Juhász Lajos tanár úr végezte. Ezúttal is 
köszönjük a segítségét és szakértelmét.

19 új madárral és 1 visszafogott példánnyal 
találkoztunk a szűk 2 óra alatt a rossz idő és az 

eső ellenére is. Az év madarából, a tengelicből 
is több példány akadt fent a hálókon. Rajtuk 
kívül még különböző cinegefajok, mezei és 

házi veréb egyedek és egyéb kis-
testű madarak színesítették meg 
a délelőtti órákat.

Öröm számunkra, hogy leg-
alább annyian gyűltünk össze, 
mint tavaly. A kilátogató érdeklő-
dőket, hallgatótársakat, oktatókat 
meleg teával fogadtuk a sátor oltal-
ma alatt. Újítás volt a tavalyi prog-

ramhoz képest az élő facebookos közvetítés a DEHÖK Facebook-
oldalán. Ez már közel 1500 megtekintéssel rendelkezik.

A madarak tovaszálltak, az élmény és az elkészült fotók meg-
maradtak. Az elkészült képeket keressétek a Környezetvédelmi 
Bizottság Facebook-oldalán. Várunk titeket szeretettel a követ-
kező programunkon.

Cikk és fotó:  Fülöp Ferenc bizottsági tag

MADÁRGYŰRŰZÉS
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ZölDEbbítőTERMÉSZETESEN

ZÖLDEBBÍTŐ

BEMUTATKOZIK A TISZATÁJ KÖZALAPÍTVÁNY

A Tiszatáj Környezet- és Természetvédelmi Közalapítványt 
1995-ben alapította a Magyar Madártani és Természetvédelmi 
Egyesület, valamint Tiszadob Nagyközség Önkormányzata.

Létrejöttének, működésének célja:
„A Tisza-völgy és tájtörténetileg hozzákapcsolódó területek, 

valamint az Északi-középhegység térségének természeti értékei 
feltárásával, megóvásával és megismertetésével kapcsolatos 
feladatok, továbbá az egészséges emberi környezet kialakítása 
érdekében szükséges tennivalók szervezésével kapcsolatos 
feladatok ellátásának segítése, szervezése és megvalósítása.”

A Közalapítvány tulajdonába került, természetvédelmi 
szempontból értékes területek rehabilitációja és folyama-
tos kezelése. Az optimális hasznosítás megszervezése, a 
befolyó bevételek és az adományok visszaforgatása a ter-

mészetvédelmi kezelésbe, a környezetbarát gazdálkodásba, 
valamint a környezeti felvilágosító- és nevelőmunkába. 
A Közalapítvány az alapításkor rövid távú célként azt tűzte ki, 
hogy az összegyűjtött kül- és belföldi adományok felhasználá-
sával minél több, természetvédelmi értékekben gazdag terüle-
tet megvásároljon, hogy ezáltal biztos alapokat teremthessen 
a  természeti értékek hosszú távú megőrzésére. Emellett 
aktív nevelő- és propagandamunkába kezdett a lakosság széles 
körein belül a természeti értékek védelme és a környezetvédel-
mi szemlélet erősítése céljából.

A megvásárolt, illetve bérelt területeken a kívánatos ter-
mészeti állapot kialakítását célzó  rehabilitáció  és kezelés 
megvalósításán dolgozunk.

A Közalapítvány saját kezelésében tartott területek esetében 
a célunk olyan „agrár-környezetgazdálkodási mintagazda-
sági” tevékenység folytatása, amely során egyrészről kikísér-
letezzük a természeti értékek megóvását leginkább szolgáló 
módszereket, és ezeket az agrár-környezetgazdálkodási prog-
ramok kidolgozói számára hozzáférhetővé tesszük, másrészről 
ezen eljárásokat bemutatjuk a tájfenntartó gazdálkodás iránt 
érdeklődőknek.

Ha szeretnétek megtekinteni munkánkat, vagy több infor-
mációra lenne szükség, keressetek bátra a Facebookon (Tiszatáj 
Közalapítvány), vagy telefonon a 0630/349-5720 számon.

Lenner Ádám
Természetvédelmi és Tájgazdálkodási menedzser, Telepvezető

(volt bizottsági elnök)
A teljes cikk elérhető a bizottság honlapján! 

http://www.kornybiz.dehok.unideb.hu/

A tél vége felé a fagyos földből, a hó alól 
már előbújnak a tavasz első köszöntői. 
A színtelen pázsiton és a barna avaron 
megjelennek, s élénken zöldellnek, majd 
csodás színekben virágoznak a hagymás, 
gumós növények, mint a hóvirág, a télte-
mető és a hunyorok. 

Mindenki által ismert a fehér szirmokkal 
virító hóvirág, amit a tavasz hírnökének 
is neveznek. Mintegy 75 faja és fajtája 
ismert, mind fehér színű. Hazánkban a 
természetben az őshonos kikeleti hóvirág-
gal találkozhatunk. A kertekbe a pompás 
hóvirág- és a redőslevelű hóvirágfajokat is 
szokták ültetni.

A téltemető általában hamarabb nyílik 
ki, mint a hóvirág. A 8-18 cm magas szára-
inak csúcsán 3-4 cm átmérőjű, egyedülálló 
élénksárga virágot hoz. A virágok alatt 
három szeldelt, örvösen álló gallérozó levél 

A TAVASZ HÍRNÖKEI

található. Megjelenésükkor a talajon sárga 
takarót képeznek. 

A hunyorok közül csak pár faj fordul 
elő Magyarországon, az egyik a pirosas 
színben pompázó pirosló hunyor. A köze-
pesen magas szárain egy vagy két virág 
fejlődik ki. A csészelevelek zöldes-piros 
színűek, amiknek száma öt. A virág felett 

néhány lándzsás levélkére osztott gal-
lérlevél ül. A hunyorok nemes változatai 
kedvelt kerti növények is.

Mind a három hírnök természetvédel-
mi oltalom alatt áll. Vigyázzunk rájuk, ne 
szedjük le őket. Maradjanak csak szépek 
ott, ahol vannak!

Írta: Tamás Brigitta bizottsági tag
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Furcsacsinszka verse

Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

Terhes Árpád illusztrációja

SZÉP-SZELET

Lámpaláz

Nem a színpadon, 
előtted állok. 
Gyönge lábakon. 
 
Melegem van, 
izzadok, 
érzem, olvadok. 
 
Olvadok bele, 
egyre mélyre 
erős ölelésedbe. 
 
Nem kell lámpa! 
Most fázok. 
Lázas vagyok? 
 
Borogass! 
Boríts be, 
gyógyíts meg! 
 
Oldd fel a 
félelmeim, mint 
ahogy a cukrot én. 
 
Reggel kavartam 
a kávémban el. 
Kettőt. 
 
Mert készültem 
hozzád, bensőm 
édes legyen.



EGYETEMI ÉLET  232017. MÁRCIUS NÉZŐPONT

Halmi Gábor, a Debreceni Egyetemi Színház oszlopos tagja és 
a Víg Karma együttes vezetője 2009. novemberében kezdett el 
dolgozni ma is töretlen lendülettel fejlődő darabjának, a Nyilas 
Misi Eksztázisnak   a megírásán. Hosszas munkálatait 2011. 
áprilisában véglegesítette, a mű azonban számos változtatáson 
ment keresztül és azóta is formálódik. Gábor az akkoriban 
működő KonzervArtaudrium Színházi Műhely néven futó színi 
társulattal kezdte meg művének színrevitelét, Bessenyei Zoltán 
társrendezésében. A Nyilasról először felolvasószínházban hall-
hatott a néző a Deszka-Off programjában, 2010-ben; és azután 
pedig  tíz alkalommal tekinthette meg, szervezett előadások 
keretein belül. A szerző a darabnak köszönhetően elnyerte az 
Örkény István Drámaíró Ösztöndíjat a 2011–2012-es tanévben. 

A díj elnyerését követően az előadások számát tekintve egy 
közel kétéves szünet vette kezdetét a darab életében, csendes 
háttérmunkálatok lefolyásával, amelyek 2014. októberében értek 
véget, amikor Gábor rendezésében a Víg Karma csapatával ismét 
sor került egy előadásra a Debreceni Egyetemi Színházi Fesz-
tivál keretein belül; újra felhíva magára ezzel a néző figyelmét. 
A Víg Karma társulata (amelynek összetétele az évek alatt kissé 
átalakult) azóta tizennyolc alkalommal vitte színpadra az Eksz-
tázist, nemcsak a Debreceni Egyetem falain belül, de kívül is. 
Többek között a Csokonai Színházban, a Vojtina Bábszínházban, 
valamint a Nagyerdei Víztoronyban is. Sőt, az előadás számos 
alkalommal hagyta el a város határait és próbálhatta ki magát 
más városok rendezvényeinek keretein belül is. Lehetőségük volt 
megmutatni magukat például a Balassagyarmaton 2016. feb-
ruárjában megrendezett Madách Imre Irodalmi és Színjátszó 
Napokon és a  Szegedi Egyetemi Színház fesztiválján  2016. 
áprilisában (Szeged). De eljutottak a Pécsett 2016. novembe-
rében megrendezett  Janus Egyetemi Színház X. Nemzetközi 
Egyetemi Színházi Fesztiváljára is, valamint Budapesten az RS9 
Színházban eddig összesen négy alkalommal tekinthette meg 
az előadást az érdeklődő közönség.  

Gábor sokat megélt darabja és az abból készült előadás minden 
szempontból érdekes a néző számára. Nyilas Misi (Szabó Dáni-
el) és megannyi diáktársának, valamint az őket visszafogni és/
vagy fegyelmezni igyekvő tanároknak nem mindennapi iskolai 
kalandja elgondolkodtató társadalomkritikát nyújt a szemfüle-
sek számára. Az előadás egyszerre megnevettető komédia és a 
mindennapok témáinak mélységeit boncoló tragikumok tárhá-
za – gondolunk itt például az anya (Barta Viola) és fia, Nyilas 
Misi kapcsolatának nehézségeire –, ezen felül pedig megannyi 
rejtett üzenet hordozója. Végül, de nem utolsósorban élmény az 

ember fülének és szemének egyaránt. Nem szabad megfeledkez-
nünk Gábor sajátos és igen figyelemre méltó nyelvi játékairól 
és nem mindennapi nyelvhasználatáról, amely kihagyhatatlan 
eleme az Eksztázis részegészének.

A Nyilas Misi Eksztázisról megjelenő kritikák kivétel nélkül 
fókuszálnak a fent említett nyelvi sajátosságok fontosságára, a 
színpadi elemek (fény, hang, zene) hangsúlyaira és a játszók 
játékának színvonalára. A vérlázító, nevettető, mégis komoly 
kérdéseket feszegető „Nyilas” és a Víg Karma továbbra sem 
pihen. Így hát a néző legyen résen és észnél és kéznél; és nézze, 
amíg be nem tiltják!  

 A Víg Karma kis Nyilasainak névsora: 
Nyilas Misi: Szabó Dániel 

Anya: Barta Viola 
Dorogi Sándor: Szabó Zsófia 

Orczy Béla: Gaál Levente 
Óbester: Dzsubák Richárd 
Rendőr: Mihály Alexandra 

Tanárok: 
Berecz Dorina 
Marton Sándor 
Székely Erika 

Szurdoki Péter 
Hangtechnika: Kerékgyártó Attila 

Fények: Halmi Gábor 
Író és rendező: Halmi Gábor 

Berecz Dorina 
www.deszinhaz.hu

(Halmi Gábor és a Nyilas Misi Eksztázis) 

„Mit tudtatok összehozni egy emberöltő alatt?”
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„Én nem érek rá pszichológushoz járni.”
Gyakran hallom ezt a mondatot olyan emberek szájából, akik még 

nem szánták el magukat arra, hogy a problémájukkal felkeressenek 
egy pszichológust. Ilyen esetekben sokan vagy az ismeretlentől 
való félelmük miatt nem mennek el a segítőhöz, vagy a rohanó 
életmódjuk mellet valóban idő hiányában nem tudnak személyesen 
felkeresni egy szakembert.

De van megoldás ilyen esetekben is
A jó hír az, hogy ma már dönthetünk úgy, hogy az otthonunkban 

maradva ’házhoz rendeljük’ a segítséget. Az internet mind szélesebb 
körű elterjedésének köszönhetően ugyanis csak az okostelefont 
vagy a számítógépet kell bekapcsolnunk, és a skype alkalmazásának 
köszönhetően pár pillanat múlva máris a házunkban fogadhatjuk 
virtuálisan a pszichológusunkat. Csak bekapcsoljuk a kamerát, és 
máris képi információk is rendelkezésünkre állnak.

 „Örülök, hogy nem lát ilyen betegen és ezzel a csapzott 
hajjal”

A harmadik online találkozásunk elején közölte ezt velem az 
egyik hölgykliensem. Ebből is látható, hogy a segítséget kérő 
megteheti, hogy arcának megmutatása nélkül folytassa le a 
beszélgetést. Ilyenkor csak hangüzenet segítségével történik a 
közös munka. Mindez jól szemlélteti, hogy az online csatornán 
keresztül a kliens egyszerre jelen is lehet és egyszerre el is bújhat 
a kíváncsi szemek elől. 

Vannak persze nehézségek is
A módszer persze nehézségeket is rejt 

magában, hiszen ilyenkor egyik fél ’sincs 
teljes mértékben jelen’, azaz a kommuni-
kációs csatorna beszabályozott. Így a segítő 
szakember személyisége sem tud olyan közvetlen hatást kifejteni, 
mint a hagyományos találkozások alkalmával.

És mennyire lehet akkor mégis  hatékony 
ez a segítségnyújtási forma?

 „Külföldön élő magyarként nagyszerűnek tartom, hogy van 
lehetőség skype tanácsadásra. A lelkünkkel kapcsolatos dolgokat 
sokszor még a saját anyanyelvünkön is nehéz kifejezni, nemhogy 
egy idegen nyelven. Ugyan így nincsen meg a személyes találkozás 
élménye, de mégis ki tud alakulni egy 
bizalom a segítő felé, ami az eredmé-
nyes munka egyik feltétele. Nagyon 
hálás vagyok, hogy sikerült letennem 
olyan terheket, amik csak hátráltat-
tak. A közös munkánk során sikerült 
megismernem magam, felfedni az 
énemnek egy kis részét. Ezek mind 
erőt adtak, hogy menjek az utamon 
tovább. Köszönöm.”

Géczy Gábor
pszichológus, lelekor.hu

Skype Pszichológus – Lélekőr

Március elején újra Neptun-üzenetet kaptak a hallgatók 
az egyéni pályatanácsadásról. A Hallgatói Kapcsolatok és 
Szolgáltatások Központja Hallgatói Karrierközpontjában 
folyamatosan várják a szolgáltatással az intézmény diákjait.

– A tréningek és egyéb programok alkalmával úgy láttuk, az 
egyetemi hallgatóknak szükségük lehet egy ilyen típusú segítség-
nyújtásra, amikor a karrierüket tervezik, ezért gondoltuk, hogy 
megszervezzük a tanácsadást – mondta el Pogány Emese, a Kar-
rierközpont vezetője.  

Az érdeklődőket két különböző jellegű tanácsadással várják. 
Hétfőn (14 és 16 óra között) és szerdán (12 és 14 óra között) az 
egyetem végzős pszichológushallgatói olyan tesztekkel, feladatokkal 
készülnek, amelyek a pályaorientáció önismereti vonatkozásait 
támogatják, feltárva azt a személyes szűrőt, amelyen keresztül a 
munka világára tekintenek. – Az a tapasztalatom, hogy nagyon 
sokat gazdagodnak a pszichológusok is azzal, ha a gyakorlatban 
is láthatják, milyen problémával küzdenek a fiatalok az életpá-
lya tervezésekor, és hogyan alkalmazhatják a segítő beszélgetés 
során a tanultakat – tudtuk meg a hallgatókat koordináló Pásku 
Judit egyetemi docenstől. A tanácskérők megtudhatják, melyek 
az erősségeik vagy a gyengeségeik, milyen készségeiket szükséges 
esetleg fejleszteni, hogy a választott hivatásuknak megfelelő állást 
találjanak, illetve ott jól érezzék magukat. A tanácsadás során fény 

Egyéni karriertanácsadás 
a Hallgatói Karrierközpontban

derülhet krízishelyzetekre (pl. a kapunyitási pánik), ezek kezelésére 
közösen találnak ki megoldásokat a tanácsadókkal. 

Hétfőn délelőtt (9 és 11 között) és csütörtökön délután (12 és 
16 óra között) a Karrierközpont munkatársaitól „gyakorlatiasabb” 
témákban lehet tanácsot kérni: többek között önéletrajzzal, moti-
vációs levéllel és egyebekkel kapcsolatos dolgokat lehet kérdezni. A 
tanácsadás keretében fel lehet készülni egy állásinterjúra, vagy arra, 
milyen készségeket kell a tanácskérőnek erősítenie, hogy sikeresen 
megállja a helyét a munka világában. A tanácsadók megválaszolják 
a munkaerőpiaccal felmerülő kérdéseket, tanácsokat adnak, ha 
valakinek a tanulmányai alatt pályakorrekcióra van szüksége.

Jelenleg e-mail-ben lehet jelentkezni a tanácsadásra a karrier@
unideb.hu e-mail-címen névvel, szakkal, évfolyammal együtt, a 
kérdés rövid leírásával (1-2 mondatban). Egy alkalom 50 perces, 
és a Debreceni Egyetem hallgatói számára térítésmentesen igénybe 
vehető – akár többször is. 
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A Debreceni Egyetem főépületétől fákkal körülvett sétány 
vezet egy rendezett, barátságos térre. Ezt a teret a Kossuth 
Lajos Kollégiumok három épülete határolja. A diákok 
napjában számtalanszor áthaladnak itt, az órák közti 
szünetekben felugranak reggelizni, ebédelni a szobáikba, 
találkozókra sietnek, mindennapi teendőiket végzik. Bolt, 
edző-, étterem és szórakozóhely is található itt – utób-
biba, a Koli Klubba (vagy ismertebb nevén, a Kolkávba) 
a hármas épület földszintjéről vagy a kollégium mögül 
juthatunk be.

A Kolkáv egyre szervesebb részét képezi ennek a kis városrésznek. 
Természetesen nem kizárólag a kollégiumok lakói járnak ide, hanem 
az egyetem albérletben vagy máshol lakó hallgatói is. A vendégek 
nem csak kávézni vagy sörözni jönnek, étkezésre is van lehetősé-
gük, hiszen a hely 2015-ös megújulása óta péksütemények, pizzák 
és levesek is kaphatók. A Fornettis pult a kollégium földszintjén 
nyíló bejáratnál kapott helyett, az ajtó és az üvegek mögött sorakozó 
termékek között látható a Fornetti-fal, amely a napokban átalakult, 
ugyanis a Koli Klub egy rendhagyó kiállításnak adott teret. 

A Fornetti-felirat köré az Egyetemi Élet előző tizenöt évének 
legsikerültebb címlapjai lettek kiragasztva. Szemmagasságba ke-
rültek a különösen emlékezetes borítók, például a South Parkból 
ismerős Kennyt ábrázoló címlap, amely a 2012-es tandíjbotránnyal 
is foglalkozó lapszámra hívja fel a figyelmet. Ám a kiállítás nem a 
kiállítótérként használt „márkafal” miatt rendhagyó, és nem is azért, 
mert az Egyetemi Élet történetének egy szakaszát tárja a Kolkáv 

vendégei elé. A tárlat által a lap neve nyer szimbolikus értelmet, 
utalva ezzel a Koli Klub legfőbb célkitűzésére, vagyis arra, hogy a 
szórakozóhely rövid időn belül az egyetemi mindennapok szerves 
részévé szeretne válni. 

Ennek érdekében 2015-től, az előző nagy átalakítástól kezdve 
folyamatosan újul a hely. Egyre több programot és rendezvényt szer-
veznek a közösségi szellem erősítésének érdekében, ilyen volt például 
a BL-meccsek közvetítése, de ide sorolhatjuk még a rendszeresen 
megtartott félévnyitó és -záró partikat, valamint a halloween-bulikat 
is. Tavasztól felújítják a teraszt, annak érdekében, hogy sokkal 
megfelelőbb legyen a közösségi összejövetelekhez. A belső tér hátsó 
termét is teljesen át fogják alakítani. Bár ez eddig is alkalmas volt 
arra, hogy különféle programok hangulatos helyszínévé váljon, az 
újítás után a helyiség romkocsmás rendezvényteremként várja majd 
a vendégeket. Igaz, a hely ezen újítások nélkül is szoros kapcsolatban 
áll az egyetemistákkal, hiszen hallgatók dolgoznak itt, és a pultban 
jegyek is kaphatóak a Campus Partyra. A nyitvatartás rugalmas, a 
szombat kivételével mindennap be lehet ülni egy kávéra vagy egy 
sörre, de ha igény van rá, akkor a szombati nyitva tartás is meg-
oldható. Az anyagiak szempontjából sem érheti panasz a Kolkávot, 
hiszen itt valóban pénztárcabarát árakkal lehet találkozni. 

Nappal kávézó, este söröző… De a tervezett átalakítások után 
a Koli Klub valóban olyan hellyé fog válni, ahol mindenki meg-
találhatja azt, amire vágyik. És ahogyan az Egyetemi Élet cím-
lapkiállítása, úgy maga a hely is bővíthető: élményekkel, újabb és 
változatosabb rendezvényekkel, valamint a legkülönfélébb baráti 
társaságokkal egyaránt. Juhász Tibor 
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Orcsik Roland Fantomkommandó című regénye a ’90-es években 
játszódik a délszláv háborúk egyik névtelen kisvárosában. Bár a 
szerzőnek saját élményei is vannak, az alkotómunka során igyeke-
zett objektíven viszonyulni a témához – tudtuk meg a moderátor 
kérdéseire adott válaszaiból. Az író olyan, mint egy vámpír, folytatta 
tovább Orcsik, hiszen mások sorsát szipolyozza ki, és felhasználja 
mások életét a műveiben, éppen ezért az írói szakma nagy felelősség-
gel jár. Ezek a történések feldolgozatlan eseményei a közelmúltnak, 
az erről való beszéd sokakból heves indulatokat vált ki, de nemcsak 
a téma aktualitása miatt volt problémás a Fantomkommandó 
megírása, hanem a háborúábrázolás hagyománya miatt is. A ro-
mantika, a giccs és a klisék olyan tényezők, amelyek egyre inkább 
eluralják a háborúról történő beszédet, egyre nehezebb erről valami 
újat mondani, így a hagyománnyal való számvetés nagyon fontos 
előfeltétele a minőségi alkotómunkának. Orcsik elmondta azt is, 
hogy nem szeretne több ilyen témájú könyvet írni, mert a háború 
az utóbbi időben divatszóvá vált, és ezzel sokan visszaélnek. Juhász 
arról kérdezte az írót, hogy ha ez a téma ennyi csapdát rejt, akkor 
hogyan tudja elhelyezni saját kötetét a már sokat emlegetett ha-
gyományhoz képest. A szerző azt válaszolta, hogy ő nem olvasója, 
hanem írója a könyvnek. 

A történelmi múlt Sopotnik Zoltán Moszkvics című verseskötete 
kapcsán is szóba került, hiszen a szocializmusban való élet lehetősé-
gei és körülményei fontos kérdései a kötetnek. A költő elárulta, hogy 
eredetileg emlékkötetet akart írni, hommage-verseket a méltatlanul 
elfeledett vagy problémásan megítélt alkotók kanonizációjának/
rekanonizációjának szándékával. Ezeknek a művészeknek az élete 
összefonódott a szocializmus időszakával (egyetlen kivétel van, 
Borbély Szilárd, aki a rendszerváltás után kezdett publikálni), így 
legtöbbjüket leváltottuk, elfelejtettük a rendszerváltással, tehát a 
költő számára a köztudatba nem került életművek felfedezése né-

mileg a szocializmussal való foglalkozást is jelentette. Többek között 
ezért is változott a koncepció az alkotómunka során: a verscímek 
eredetileg perjelekkel elválasztott szavakból és nevekből álltak, de 
a szerző végül elhagyta ezt a megoldást, és perjel nélküli címmel 
ellátott verseket vett fel a Moszkvicsba. Az emlékkötetjelleg így 
háttérbe szorult, hiszen egy-két szöveg és a kötet egészének mottóján 
kívül már semmi sem utal rá. 

A helyszínen a Líra Könyvesbolt jóvoltából engedményes áron 
megvásárolhatóak voltak a bemutatott kötetek. Az est zárlataként 
Juhász Tibor a következő KULTerdő-rendezvényeket harangozta 
be: március 7-én, 20 órakor Németh Gábor Egy mormota nyara 
című kötetét Herczeg Ákos mutatja be Tóth Gergő zenei közre-
működésével, majd március 21-én, 18 órakor a Tilos az Á könyvek 
szerzőivel, Molnár T. Eszterrel és Tallér Edinával hallgathat meg 
egy beszélgetést a közönség. Utóbbi estet Péczely Dóra szerkesztő 
moderálja. 

IZ. Fotó: Csala Dorottya

A KULTerdő című programsorozat idei második rendezvényén február 21-én 
vehettünk részt. A Nagyerdei Víztoronyban ezen a kedden kettős könyvbemutatót 
láthattunk: a két szerzővel, a költő, író, szerkesztő Orcsik Rolanddal 
és a szintén költő, író, szerkesztő Sopotnik Zoltánnal 
Juhász Tibor beszélgetett frissen megjelent 
köteteikről. Az estnek  zenei része is volt, 
Rózsa Sándor basszusgitáros megkapó 
improvizációival  fűszerezte meg 
a felolvasásokat.
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Hárman rótták a Nagyerdő fái között kígyózó szűk ösvényeket. Steinmetz Miki, a filozófiatudományok önjelölt 
doktora, Pánczél Péter, civilben asztrofizikus, hétvégenként gitáros és rocksztár, meg persze Preisz Viktor, akiről 
senki nem tudott semmit, de mindig ott volt velük. A három jóbarát önfeledten élvezte a gyenge tavaszi napsütést és 
tovább idézgette a Campus Fesztiválhoz kapcsolódó emlékeket.

A nosztalgiázáshoz még fiatal barátaink azt emlegették, milyen hatásokat váltott ki az, amikor a fesztivál a Vekeri-tóról beköltözött 
a Nagyerdő területére. Eszükbe jutott, hogy nem mindenki fogadta osztatlan lelkesedéssel a hírt. A környéken lakó nyugdíjasok özv. 
Strembinszky Gusztávné biztatására petíciót fogalmaztak, s kinyilatkoztatták, csak akkor állnak teljes mellszélességgel a rendezvény 
mellé, ha a fellépők között helyet kap Aradszky László is. Egyúttal internetes honlapot is létrehoztak – melynek létrejöttében oroszlán-
részt vállalt özv. Strembinszkyné Lajos nevű unokája – nemcsakahuszevesekeavilág.hu néven, ahol egyértelműen megfogalmazták a 
bennük felmerülő aggályokat. A pontos végkifejlet a homályba veszett, Pánczél Péternek rémlett, hogy összefutott a fesztiválon a derék 
özvegyasszonnyal, aki unokájával együtt önfeledten pogózott a honlap nevében említett slágert is műsorán tartó Zorall koncertjén. 

Preisz Viktor azt is tudni vélte, hogy az Állatkertben lakó tevék, mackók, oroszlánok, gnúk és zsiráfok csak azért nem tiltakoztak a 
helyszínválasztás miatt, mert nem tudtak írni. Állítólag egy beszélni tudó papagáj heves fesztiválellenes propagandát fejtett ki, s próbálta 
feltüzelni társait. A Lóri névre hallgató szumátrai szivárványos papagáj nyomdafestéket nem tűrő szavakkal illetett egyes fellépőket, és 
meglehetősen lenézően nyilvánított véleményt a munkásságukról. A szegény állatot végül átköltöztették a veszprémi állatkertbe, ahol 
megnősült, és azóta ötvenkét fióka boldog és elégedett édesapjaként repül körbe-körbe a látogatók feje felett.

Steinmetz Miki kedvenc történetét hozta fel, miszerint a Felsőoktatásban Tevékenykedő Szegény Srácok nevű egyesület a többnapos 
dzsembori ingyenessé tételéért tüntetett. Indoklásul felhozták a híres woodstocki fesztivált, ami ugyan fizetősként indult, ám miután 
a kerítést több helyen bedöntő, ellenőrizhetetlen tömeggé duzzadt érdeklődők beözönlöttek a terepre, a szervezők úgy döntöttek, in-
gyenessé teszik a rendezvényt. Tropacsek Szilárd, az FTSZS szóvivője a szervezet nevében vállalta, hogy ők szívesen bedöntik itt-ott 

a kerítést, ezzel kapacitálva a Campus rendezőit arra, hogy 
kövessék hippi elődeik példáját. Mondanunk sem kell, hogy 
javaslata nem aratott osztatlan elismerést azok körében, akik 
éjt nappallá téve tevékenykedtek a programok zökkenőmentes 
lebonyolítása érdekében.

Arra mindhárman örömmel gondoltak vissza, milyen 
izgalmasnak bizonyult az új helyszín. Az első alkalommal 

még állt a régi Nagyerdei Stadion, s ott 
benn több színpad is helyet kapott. 
Emlékeztek arra, milyen önfeledten 
fetrengtek a gyepen, vidám csikók-
ként ficánkoltak, és néhány sör 
elfogyasztása után még legeltek is 
egy kicsit. Igazi visszatérés volt ez 
a gyerekkorba, amikor az ember 
még megfelelési kényszer nélkül 
teszi azt, amihez kedve szottyan. 
Miki például két karját kitárva 
repülőt imitálva keringett kör-
be-körbe egészen addig, míg 

egy jól sikerült nekifutás után valóban 
felrepült, és az élménytől megrészegülve egészen a 

debreceni repülőtérig lavírozott, ahol remek landolással 
váltotta ki az irányítótorony személyzetének elismerését. 
Péter beöltözött Lukácsnak, és még a Tankcsapda leg-
régebbi technikusait is megtévesztve ment fel a banda 
tagjaival a színpadra. A turpisságra csak akkor derült 
fény, amikor nem az előzőleg megbeszélt dallal kezdte 
el a műsort. Viktor nem tudott felidézni sok mindent, 
mert ő csak úgy ott volt mindenhol, de mindezt 
nagyon lelkesen tette.

Most mindhárman kíváncsian várják, mivel ruk-
kol elő július 19. és 23. között a tizedik, jubileumi Campus 

Fesztivál a Nagyerdő árnyas fái alatt.
Tenk Ágoston

Még mindig a tizedik
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A DE-ficit mostani írásában Kozák Norbert a hidegháború óta eltelt időszakot vizsgálja az államok 
biztonsága, a fegyverek és az új típusú háborúk sajátosságainak alapján.

Nemzetközi konfliktusok új formái
és gazdasági következményei

A megváltozott nemzetközi rendszer 
keretei között a biztonsági kihívások döntő 
többsége nem az államokból indul ki. Az 
államok belső és külső biztonsága között ma 
már szinte lehetetlen határvonalat húzni. A 
jelenlegi biztonsági architektúra „elhaszná-
lódott”, azok az alapfeltevések, amelyekre az 
egész rendszer épült, nem létezik többé. Az 
ellenség nehezen azonosítható, és a nem-
zetállamok nyújtotta keretek között az „új 
típusú” konfliktusok kezelhetetlenné váltak, 
taglalják az összehasonlító értelmezések.

A klasszikus államok közötti háborúk már 
kifutó tendenciák, kezdenek elhalni. Ré-
gebben állami hadseregek álltak egymással 
szemben; a mai modern államok már nem 
vívnak egymással háborút, de a harmadik 
világban még megtalálhatók a konfliktusok. 

Nem éri meg háborúzni, mert a nemzet-
közi közösség általában megtorolja azt. Egy 
háború sokkal többe kerül, mint amennyit 
nyerni lehet rajta. Minél fejlettebb egy or-
szág, annál nagyobb a veszteség és az infra-
strukturális sérülékenység. 

A fegyverek egyre drágábbak (high-tech 
fegyverek a számítástechnikai felépítésük 
miatt), így ezt elég kevés állam tudja meg-
fizetni. 

A hidegháború óta az Európai Unióban 
nincs háború, de maga a háború nem tűnt el, 
csak átalakult. Az államok közötti háborúk 
helyére olyan konfliktusok léptek, melyek-
nek nem az államok a főszereplői, hanem az 
államok fölötti vagy alatti szervezetek. A há-
ború mindig alkalmazkodik az új politikai, 
társadalmi háttérhez, és globálisan kiterjedt.

Államok fölötti szereplőknek mondhatjuk 
azokat a szervezeteket, melyeket az államok, 
országok alakítottak ki és hoztak létre annak 
érdekében, hogy közös védelemre töreked-
jenek, és nagyobb biztonságban érezhessék 
magukat. Ilyenek például a nemzetközi 
szervezeteket (NATO és az ENSZ.)

Mint már említettem, a másik csoport az 
államok alatti szereplők, akik nem kimon-
dottan az ország és a közösség védelmét, 
biztonságát szolgálják, hanem inkább 
privatizálni próbálják a területeiket és az 
abban rejlő energiaforrásokat; ilyenek a helyi 
diktatúrák, bandák és csoportok. 

A második világháború óta az államok 
nem kiléptek a háborúkból, csak már nem 
főszereplők benne. Ha az állam lenne a 
főszereplő, akkor a harcoknak elég hamar 
vége lenne. Ezeket a modern konfliktuso-
kat nem lehet hamar befejezni, mert ezek a 

háborúk alacsony intenzitású konfliktusok, 
melyeknek különböző sajátosságai vannak.  

Ami fontos, hogy évekig elhúzódhatnak, 
mert egy bizonyos területet több helyi 
uralom vagy szervezet birtokol, akiknek 
különböző álláspontjaik vannak. 

Ennek a következménye, hogy nem vagy 
csak nehezen lehet lezárni a harcokat, és nem 
azért, mert az államok feletti/alatti szereplők 
profitálnak a háborúból. Tehát mondhatjuk 
azt is, hogy mint egy üzleti vállalkozás. A 
háborúk egyre olcsóbbak lettek, mert az új 
háború megvívásához elég pár millió dollár, 
nem kell katonai tudás vagy tapasztalat, csak 
fiatal férfiak (akiknek nincsenek kötelezett-
ségeik, jó fizikummal rendelkeznek).

A fegyvereknek nem muszáj mindig fej-
lettnek lenni (menetfelszerelés, Kalasnyikov, 
bozótvágó), de ez a harcok összetételétől függ.

A nemzetközi konfliktusok leginkább az 
aranyért, olajért, műkincsekért folynak. De 
szólhatnak egy politikai rendszer megdön-
téséről vagy a vallásról is. 

Az új háborús kezdeményeződések sze-
replői úgy tartják fenn magukat, hogy a 
modern országokkal kereskednek.

Elmondhatjuk tehát, hogy az új háborúk 
elterjedéséhez sok dolog hozzájárult. A 
hadseregek régen bürokratikus szervezetek 
voltak, például katonai regulárék. Az új fegy-
verzeti technikák pedig teljesen átalakították 
a harcok egészének kimenetelét.

Manapság minden ország ezeket próbálja 
megvásárolni, hogy járulékos veszteség nél-
kül, egy „gombnyomással” tudjon háborút 
vívni. A high-tech háború sajátossága, hogy 
nemcsak fegyvereket vesz a hadsereg (egy 
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rakéta célba juttatása komoly technikai 
feladat), hanem szolgáltatást is.. Ezek az 
emberek a hadsereg hierarchiájában sem 
alul, sem felül nem helyezkednek el, nem is 
katonák, hanem programozó, számítástech-
nikai emberek. „A ma hadseregei a tegnap 
háborúira készülnek föl.”

A hagyományos hadseregek manapság 
már értelmüket vesztették, de mégsem szün-
tetik őket. A világon több hadsereg is van, 
amely képes haditevékenységet folytatni: az 
USA, Nagy-Britannia, Oroszország, Fran-
ciaország és Kína. A nagyhatalmi pozíciók 
nem a katonaságtól függnek a korunkban, 
hanem a gazdaságtól. 

Kína fegyvereket gyárt, de nem a saját 
hadserege számára, hanem eladásra. Ugyan-
csak elmondható ez más országokról is, 
hogy fegyverekkel kereskednek, amiket helyi 
uralmaknak és diktátoroknak adnak el vala-
milyen ásványkincsért vagy energiaforrásért. 

Az új háborúk sajátosságai abban kü-
lönböznek a régitől, hogy nem kötődnek 
nemzetgazdasághoz, anyagi forrásuk nem 
az államtól függ, általában ott keletkeznek, 
ahol az államiság intézménye megroppant 
(nagyon jó példa erre az Iszlám Állam, Irak 
és Szíria területén). Ezekben a térségekben 
nem volt erős és demokratikus politikai 
rendszer, a területeket is több helyi szervezet 
uralta, uralja még most is. 

Az első világháború végéig a háborúk 
általánosak voltak, aztán a második világ-
háborúban már nyilvánvalóvá vált, hogy 
nagyon sok pusztítással jár, és nem éri meg. 
Az első világháború utáni konklúzió az, 
hogy minden országnak erősödnie kell. A 
második világháborúból azt következtetést 
lehet levonni, hogy le kell állni a háborúzás-
sal, mert minden frontvonallá válik.

 A háború egyik válfaja a polgárháború, 
de ez még az államok közötti háborúnál is 
rosszabb, mert ezt nem lehet korlátozni, míg 
az államok közöttiben van konvenció. Amíg 
az államok közötti háború lovagias volt, 
addig a polgárháborúk az államrend elleni 
lázadásnak feleltek meg.

A partizánháborúk irreguláris erők regu-
láris erőkkel szembeni összetűzések (gerilla 
háborúk). Ez a fajta csatározás már jól mu-
tatja a klasszikus háborúk végét.

Az új háborúk sajátosságai, hogy a pol-
gárháború, a partizánháború és az államok 
közötti háború sajátosságai keverednek 
benne. Katonai feladatokat szerződéses 
katonák látnak el, harci feladatokat pedig 
mások. (Egy katona harcolni tud, nem békét 
fenntartani, tehát 90% háború, 10% béke).

A háborúkban állandó jelenségként sze-
repel az erőszak-privatizáció, ami irányulhat 
fentről lefelé, lentről felfelé.

Fentről lefelé: Az állam az erőszak-pri-
vatizációt átadja más csoportoknak, és a 
szolgáltatásokat kiszervezik magánkézbe. 
Ilyenek a biztonsági szolgáltatások. Fejlett 
országok gazdasági és politikai okokból 
mondanak le az erőszak monopóliumáról, 
mivel kényes lenne „a kezüket bepiszkítani”, 
és ezért adják bérbe a fegyelmező, védelmező 
szolgáltatásokat. A legnagyobb probléma 
ezzel, hogy nem tudjuk a zsoldosoknak 
a jogi státuszát megállapítani. Ez egy jogi 
szürkezóna, nemzetközi egyezmény nem 
vonatkozik rájuk, hiszen ők cégek szolgála-
tában állnak. Ugyebár az államot nem lehet 
teljesen felelőségre vonni, mert nem az adott 
állam hadseregének katonái. 

Lentről felfelé: A gyarmati sorsból fel-
szabadult, nem fejlett országokra jellemző, 
ahol sosem volt centralizált állam. Mivel 

állami intézmény sem volt jelen, ezért ami 
először meggyengült, az az állami erőszak 
monopóliuma. Az állam csak egy bizonyos 
területre koncentrálódott, így másodlagos 
autoritások gyakorolják az erőszak mono-
póliumát. Ők a helyi klánok, bandák, szer-
vezetek. Néha állami funkciókat is ellátnak, 
mondjuk ha a területet védelmezni kell, de 
az adott területen lévő gazdasági hasznot is 
ők hajtják be. 

Most, hogy látjuk, miben is különböznek 
a konfliktusok új formái a régiktől, már csak 
azt kell megnézni, melyik régióban mennyit 
költenek katonai kiadásokra, amit az alábbi 
táblázatban szemléltetek.

Láthatjuk, hogy az Egyesült Államok 
fordítja a legtöbb kiadást katonai célokra, őt 
követi Kína a maga 10 százalékával. Donald 
Trump politikája ezért erősen bírálja azokat 
az országokat (az Európai Unió területén), 
ahol a GDP-nek túl kevés százalékát fordítják 
katonai kiadásokra. Itt azonban feltehető az a 
kérdéses, hogy a mennyiség vagy a minőség 
számít. Hiszen kisebb ráfordítással is fenn 
lehet tartani a békét. Habár a legtöbb harc, 
háborús konfliktus nagyobb költséggel jár a 
fejlett országokban, azonban ezek az orszá-
gok mégsem szenvednek olyan hosszútávú 
gazdasági következménytől, mint a fejlődő 
vagy elmaradott térségek. 

Ennek az oka, hogy a fejlett országokban 
erős a gazdaság, jobban csoportosítják át az 
adott erőforrásokat egy másik szektorba, 
míg a fejlődő vagy fejletlen országokban ez 
kevésbé megoldható. 

Egyértelműen elmondható, hogy a bé-
kétlenség negatívan hat a gazdaságra, és 
instabilitást okozhat a politikai rendszerben. 
A háborúk mindig nagy kockázattal járnak, 
hiszen ma már egy esetleges konfliktus telje-
sen átrendezheti az egész gazdaságot. 

A legfőbb veszély az a 21. században, hogy 
a nemzetállamokra épülő demokráciát mint 
politikai rendszert felülírja egy újfajta, glo-
bális rendszer, amelyet nem a politika hoz 
létre, hanem a globális piac irányítói, egy 
pénzügyi és gazdasági elitokrácia.

Kozák Norbert
Dex-Műhely
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EÉ: – Meghatározó szereplője vagy a debrece-
ni kosárlabdaéletnek, általános iskolás korod 
óta játszol helyi csapatokban. Hogyan jutottál 
a jelenlegi legmagasabb szintű debreceni csa-
pat vezetőedzői pozíciójáig?

– Hét-nyolc évesen kezdtem játszani, az 
aktív kosárlabda-pályafutásom egyetemi 
éveim végéig tartott, akkor NBI/B-s csa-
patban játszottam, utána döntöttem úgy, 
hogy az aktív játékkal felhagyok, már csak 
öregfiúkcsapatban pattogtatok. Edzősködni 
az egyetem alatt kezdtem, általános isko-
lában foglalkoztam gyerekekkel, majd az 
akkoriban az NBI/A csoportban játszó 
Faktum Sport Debrecen utánpótlásedzője 
lettem, de az első csapatnál másodedzői 
feladatokat is vállaltam, az elemzésért is én 
voltam felelős. Ezután Pestre kerültem és a 
Vasas Akadémiánál dolgoztam az utánpótlás 
nevelésben, de volt szerencsém a felnőtt 
kosárlabdába is belekóstolni, a másodosz-
tályú csapatot kellett átvegyem év közben. 
Három éve döntöttünk úgy a családdal, hogy 
hazaköltözünk Debrecenbe, azóta vagyok 

újra itthon és dolgozok a kosárlabdában, az 
utánpótlásban. Edzettem junior csapatokat, 
és utánpótlás-koordinátorként foglakoztat-
tak az új feladatkörömig.
EÉ: – Milyen edzői szakképesítések voltak 
szükségesek ahhoz, hogy eljuss erre a szintre?

– Debrecenben kezdtem el OKJ-s tan-
folyamokkal, de amíg Pesten voltam a 
Vasasnál, a TF-en a szakedzői diplomát is 
megszereztem. Jelenleg – a Magyar Kosár-
labdázók Országos Szövetségnek is hála – a 
FIBA Europe edzőképzésén veszek részt, ami 
három évig tart, és oda a szövetség delegálja 
a résztvevőket.
EÉ: – Van Berényi Sándor-féle edzéspogram?

– A játékosaim láttak már egyet s mást, 
nem akarjuk feltalálni a spanyol viaszt, 
egyszerű kosárlabdát akarunk játszani, ami 
hatékony lehet.
EÉ: – Jól emlékszem, hogy a Debreceni Egye-
temen a TTK-ra jártál?

– Igen, geográfusként végeztem, de egy 
pillanatig nem dolgoztam abban a szak-
mámban.

EÉ: – A decemberi felkérést a DEAC Kamilla 
Gyógyfürdő vezetésére mennyire élted meg 
nagy váltásként?

– Éles váltás volt, hisz addig az utánpótlás-
sal foglalkoztam széles körben, de nemcsak 
számomra volt ez nagy változás, hanem a 
csapat életében is mindig az, ha új edző jön. 
Szerencsére ismerem a csapat egészét, szemé-
lyes kapcsolat is van mindenkivel: volt, akinek 
edzője vagy játékostársa voltam, van olyan, 
akivel pedig a pályán találkoztam korábban. 
EÉ: – Rögtön egy új igazolással indítottátok 
az évet, Szabó Miklós visszatért Debrecenbe.

– Miki neve mindig szóba kerül, amikor 
komoly célok vannak, hiszen a Tóth Árpád 
Gimnáziumba járt, itt teljesedett ki kosár-
labda iránti fogékonysága, később pedig 
Amerikában lett jó játékos belőle, de volt 
magyar válogatott is. Svéd felesége van, ott 
is telepedett le, de szerencsére most engedett 
a hívó szónak.
EÉ: - Te is TÁG-os voltál, Ráthonyi Tamásnál 
is kosaraztál, ő volt az edződ, most viszont ő 
segíti a te munkádat a csapatnál. Jellemző ez 
a szerepcsere a kosarasoknál?

– Ez elég gyakori a kosárlabdában, rá-
adásul szerintem Ráthonyi tanár úr mind-
annyiunknak volt edzője, aki a csapat körül 
forog. Az ő jelenléte, rutinja, meglátásai 
nélkülözhetetlenek a csapat számára.
EÉ: – A DEAC-ban – egyetemi csapat lévén 
– egészen fiatal játékosok is vannak, milyen 
lehetőséget látsz bennük? 

– A másodosztályú bajnokságban van egy 
olyan szabály, hogy egy 21 évnél fiatalabb já-
tékosnak mindig pályán kell lennie. Van két 
igazolásunk, Kósa Tomi és Velkei János, de 
mellettük vannak debreceni kosarasok, akik 
befejezve a középiskolát már az egyetemen 
tanulnak. Mind a csapat szerves részei, ott 
vannak az edzéseken, és pályára is léphetnek, 
kiváló lehetőség számukra a bajnokság, hogy 
előrébb lépjenek.
EÉ: – Az előrelépés lehet a feljutás is az A 
csoportba?

– Ez a cél. Legfőbb törekvésünk a legjobb 
négybe jutni keleten, hogy a feljutásra esé-
lyünk legyen. Ehhez minél jobb pozícióban 
kell végezni az alapszakaszban.
EÉ: – Mi történik, ha bekövetkezik, amiről 
mindenki álmodott?

– Nagyon boldogok leszünk, és tudtom-
mal minden feltétel adott, hogy első osztályú 
csapata legyen Debrecennek, a gazdasági és 
szakmai vezetés úgy építi a keretet, hogy 
alkalmas legyen arra, hogy a legmagasabb 
osztályban is képviselje a várost. Ha ez bekö-
vetkezik, komoly erősítések is szükségesek.

Szabó Laci

A gyűrű
bűvöletében

December végétől Berényi Sándor 
vezetőedző irányítja a DEAC Kamilla 
Gyógyfürdő NBI/B-s férfi kosárlabda- 
csapatának szakmai munkáját, amiben 
Ráthonyi Tamás segíti. A kosarasok 
biztosan menetelnek hétről hétre 
a bajnokságban, és már nem tűnik 
nagy álomnak, hogy feljussanak 
a legmagasabb osztályba. 
Berényi Sándorral beszélgettünk.
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Az edzőképzési programba is bekap-
csolná a Debreceni Egyetem Sport-
diagnosztikai, Életmód és Terápiás 
Központját a Magyar Úszó Szövetség 
új elnöke. Bienerth Gusztáv szemlé-
letváltást sürget az úszásban. 

Megalapozott tudományos, diagnoszti-
kai és oktatási háttér nélkül napjainkban 
már nem lehet csúcsteljesítményt elérni a 
sport professzionális világában – ennek a 
meggyőződésének adott hangot a Magyar 
Úszó Szövetség nemrég megválasztott 
elnöke február 23-án, a SET Központban 
tett látogatásán.

– Debrecen és a Debreceni Egyetem – 
mint oly sok téren – ebben is élen jár. Ide 
kell jönnünk tanulni, az edzőképzés részévé 
kell tenni ezt az egyedülálló sportegész-
ségügyi központot. Az edzőknek meg kell 
ismerniük azt a komplex diagnosztikai, 
rekreációs és rehabilitációs hátteret, ami itt 
rendelkezésre áll a legmodernebb berende-
zésekkel és sporttudományi szakemberek-
ből álló szakmai teammel – fogalmazott 
Bienerth Gusztáv.

Az elnök hozzátette: az úszósport inf-
rastrukturális feltételeinek javítására több 
városban nagy összegeket fordítanak, de 
eközben kellő figyelmet és pénzt kell fordí-
tani a tudományos háttér-infrastruktúrára 
is, mivel a versenysport csak akkor tud 
fejlődni, ha az is biztosított a sportolók 
számára. A sportvezető bízik abban, hogy 
több, a debreceni SET Központhoz hasonló 
komplexum nyílik az országban.

– A Debreceni Egyetem és a Magyar Úszó 
Szövetség elképzelései több ponton meg-
egyeznek. Közös meggyőződésünk, hogy 
szükség van ilyen összetett, sportegészség-
ügyi, diagnosztikai ellátó, illetve fejlesztő 
rendszerekre és eszközökre, amelyekkel a 
Sportdiagnosztikai, Életmód és Terápiás 
Központ rendelkezik. Emellett abban is 
egyetértünk, hogy a szakemberképzést is 
fejleszteni kell Magyarországon – emelte 
ki a központbejáráson Balogh László, a 
Debreceni Egyetem Sporttudományi Ko-
ordinációs Intézetének igazgatója.

Balogh László hangsúlyozta: a legjobb 
hazai módszerek megtartása mellett át 
kell venni a leghatékonyabb külföldi 
gyakorlatokat. A szakemberek feladata és 
felelőssége, hogy ezek helyes egyensúlyát 
megtalálják.

Sajtóiroda – TH

SET – háttér a csúcsteljesítményekhez

Április 19. és 22. között a Debreceni Sportuszodában szerezhetnek 
kvalifikációt úszóink a budapesti vizes vb-re.

A SET Központban tett látogatása után a Gyulai István Atlétikai Stadion 
tribünépületében megtartott sajtótájékoztatón Bienerth Gusztáv, a MÚSZ 
első embere elmondta, Debrecenben fantasztikus egyetemi és sportélet van, 
és biztos benne, hogy a cívisváros 2014 után ismét magas színvonalú ob-t 
rendez, amely után Sós Csaba szövetségi kapitány keretet hirdet a világbaj-
nokságra. Barcsa Lajos, Debrecen alpolgármestere hangsúlyozta, a város évek 
óta komoly támogatást nyújt a sportnak, melyre az idei költségvetésből 717 
millió forintot fordítanak. Ezen felül a szabadidősport fejlesztését továbbra is 
támogatja a város, sőt egy új uszoda építését is tervezik a jövőben. Becsky András, 
a Debreceni Sportcentrum Kft. ügyvezető igazgatója a tájékoztatón kiemelte: 
infrastrukturális szempontból nagyon jó helyzetben vagyunk, a mi feladatunk, 
hogy létesítményeinket programokkal töltsük meg. A Sportcentrum az elmúlt 
másfél évtizedben közel harminc nemzetközi versenyt szervezett, így mind az 
úszók, mind a nézők magas színvonalú rendezésre számíthatnak.

Debrecen rendezi 
az Úszó Országos Bajnokságot



32  www.hallgato.com 2017. MÁRCIUSSPORT

Csak a DEAC!
Véget ért a téli álom! Megkezdték 
2017-es menetelésüket megye I-ben 
szereplő nagypályás csapataink. 
Emellett a futsalszakág sem tét-
lenkedik, férfiúink már az NB I-es 
rájátszásra hangolnak, míg a hölgyek 
a bent maradásért küzdhetnek majd. 

Két magabiztos győzelemmel indította 
a 2017-es esztendőt Sáfár László DEAC-
os csapata, mely negyvenegy pontjával 
17 játéknapot követően is vezeti a megye 
I. mezőnyét. A szezonnyitón a Nagyhe-
gyessel találkoztak Simonka Richárdék, 
s arattak 2-0-es győzelmet imént említett 
védőnk góljának is köszönhetően. A remek 
színvonalú, s mindemellett sportszerű 
találkozót egy teljesen más hangvételű 
derbi követte Polgáron. Míg a mieink a 
góllövéssel foglalkoztak, addig riválisunk 
a megfélemlítést választotta első számú 
célkitűzésnek arra a napra. Szerencsére 
mindkét csapat sikerrel járt, hiszen Csörgő 
Krisztiánék négy gólt rúgtak (4-1 lett a 
találkozó vége), míg riválisuk háromszor 
is a kiállítás sorsára jutott. Sajnos az egyik 
ilyen esetnél középpályásunk, Varga Mihály 
lába is eltörött, így neki mielőbbi gyógyulást 
kívánunk!

Másik megyei premierligás együttesünk 
is biztatóan kezdte az új évet, hiszen a 
középmezőny elejébe igyekvő DASE négy 
pontot könyvelhetett el két játéknap alatt. 
Az első körben a kiesés elől menekülő, télen 
jól igazolgató Monostorpályi vendégeként 
diadalmaskodtak Varga Viktorék, többek 
között a külföldi tanulmányútból hazatért 

támadó duplájának is köszönhetően. Ennek 
az összecsapásnak 3-1 lett a végeredménye 
egy 3-0-s félidőt követően. Rákövetkező 
héten a tabella közepén elhelyezkedő De-
recske vendége volt Dér István alakulata, s 
játszott 0-0-s döntetlent. Ez utóbbi mérkő-
zés többnyire a mezőnyjátékról, s a komoly 
tényezőként ható széljárásról maradhat 
emlékezetes a kilátogatók számára. Máso-
dik számú csapatunk továbbra is őrzi erős 
középmezőnybeli tagságát húsz szerzett 
pont birtokában.

A megye II. déli csoportjában szereplő 
DEAC II. bemutatkozása még várat magára 
az idén, hiszen az ötödosztály pontvadásza-
ta csak március végén kezdődik. Katona 
László legénysége bizakodva várhatja a 
tavaszi hadjáratot, ugyanis a keret zöme 
(dr. Valóczki Józsefet leszámítva) együtt 
tudott maradni, mi több, Lénárt Péter 
személyében gólvágót is igazolt a csapat! 
Reméljük, az őszi nyolcadik pozíciótól 
jóval előrébb, valahol a dobogós helyek 
környékén fejezik majd be a küzdelmeket 
labdarúgóink júniusban.

Az NB I. kapujában Elek Gergő futsalosai, 
akik az alapszakasz megnyerése után, a fel-
sőházi rájátszásban vívhatják ki a legjobbak 
közé kerülésüket. Már tét nélkülinek szá-
mító meccseken, előbb a Gödöllő, majd a 
DSC-SI gárdáját múlták felül Bagi Tamásék 
az alapszakasz utolsó két játéknapján, így 
mondhatni, remekül hangoltak a rájátszás 
küzdelmeire. A play-off során a csoport 
1–6. helyezettje mérkőzik majd egymással 
oda-visszavágós formában, így tehát Varga 
Dánielék útja a Kincsem Lovaspark SE, a 

Kazincbarcikai Ördögök, a Csenger, a Me-
zei Vill FC II. és a nemrég legyőzött Gödöllő 
„testén” keresztül vezethet az első osztályba. 

Kilencedik, azaz sereghajtó helyen zárta 
a női NB I. alapszakaszát Sólyom Attila 
futsalcsapata, amely a számszerű eredmény 
ellenére nagy fejlődésen ment keresztül 
az elmúlt esztendőben. A szezon elején 
még nagyarányú vereségeket elkönyvelő 
együttesünk az utóbbi hetekben már rendre 
szoros meccseket produkált, mi több, két 
középmezőnyben tanyázó gárda, a Göcsej 
és a DVTK ellen is pontot tudott szerezni, 
amely feltétlenül biztató a folytatásra nézve. 
Hogy sikerül-e megtartaniuk első osztályú 
tagságukat Dancs Rebekáéknak, az az al-
sóházi rájátszás során válik egyértelművé. 

Csapataink soron következő 
hazai mérkőzései:

Megye I.: DEAC – Derecskei LSE, 
március.25.

Megye I.: DASE – Hosszúpályi SE, 
március.19.

Megye II. Dél: DEAC II. – Pocsaj KSE, 
március.25.

Férfi futsal rájátszás: DEAC – MVFC II., 
március 20.

Női futsal rájátszás egyeztetés alatt.
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Tavaly ősszel kezdte meg tanulmányait a Debreceni Egye-
tem sportszervező szakán Szentes-Bíró Tamás és Patócs 
Richárd, akik a felnőtt strandlabdarúgó válogatott osz-
lopos tagjai. A két focista interjúnkban beszámolt arról, 
milyen indíttatásból választották Debrecent, és milyen 
tervekkel vágtak neki az idei évnek. 

– 2014 őszén kerültem be 
az U20-as utánpótlás-

válogatottba, akikkel 
Dubaiba mentünk 

edzőtáborozni. Ve-
lünk tartott Weisz 
Tamás felnőtt szö-
vetségi kapitány 
is. Az edzőtábort 

követően behívott 
a felnőtt válogatottba, így 2015 

januárja óta erősítem a keretet – 
mesélte a kezdetekről Szentes-Bíró 

Tamás, aki arról is beszámolt, miért 
éppen a Debreceni Egyetemre esett a 

választása. – A sportpályafutásom után 
mindenképpen sportos területen szeret-
nék maradni, és megtetszett a sportszer-
vező szak. El tudom képzelni, hogy az 

aktív sportolói karrierem után sportmenedzserként vagy éppen 
edzőként helyezkedjek el, úgy gondolom, mindkettőhöz ideális 
lehet az általam végzett szak. A strandfocinak ugyancsak nagy 
szerepe volt az elhatározásomban, többek között a sportág népsze-
rűsítése miatt költöztem a városba, illetve a debreceni futsalcsapat is 

nagyon megtetszett. Úgy érzem, 
mindenképpen jó döntés volt 
Debrecenbe költözni, sokban 
hasonlít a szülővárosomhoz, 
Szegedhez, így nagyon köny-
nyen megszoktam, sikerült 
beilleszkednem. Úgy látom, 

hogy a sportolóknak sokkal 
több lehetőséget kínál a város. 

Ez főleg abban nyilvánul 
meg, hogy Debrecen 
anyagilag és az intézmé-

nyek fejlettségében is 

sokkal előrébb tart más városoknál. Az egyetem is nagyon tetszik, 
és különösen örülök, hogy a sportolók sok segítséget kapnak abban, 
hogy az élsport mellett is tudjanak rendesen tanulni. Nekem sokat 
segítenek abban, hogy ne maradjak le a tanulással – mondta Tamás, 
majd válogatottbeli csapattársa, Ricsi vette át a szót és beszélt a 
kezdetekről. – Öt évvel ezelőtt kezdtem el strandfocizni, 2015-ben 
pedig bekerültem az U20-as korosztályos válogatottba, majd tavaly 
a felkészülést már a felnőtt válogatottal kezdtem meg, ahol nyáron 
már tétmeccsen játszhattam – mondta, és hogy szintén nagyon 
tetszik neki a debreceni élet. – A város olyan számomra, mint 
Gyöngyös, ahol eddig laktam, csak egy kicsit nagyobb változatban. 
Szerintem Debrecen nagysága miatt sokkal több lehetőség van itt, 
mint Gyöngyösön, ezeket a lehetőségeket pedig idővel próbálom 
majd teljesen kihasználni. Az egyetem nekem is nagyon tetszik 
eddig, a tanáraim maximálisan segítenek, amiben csak tudnak, 
ennek köszönhetően pedig eddig még mindent sikerült tökéletesen 
összeegyeztetni. A jövőbeni terveim még nem olyan kiforrottak, 
mint Tomié, de azt én is elképzelhetőnek tartom, hogy a sportpá-
lyafutásomat követően sportszervezőként helyezkedjek el. 

Nagy tervek 2017-ben
A fiúknak több csapatban is helyt kell állniuk, ám ez nem okoz 

nekik nehézséget, az idei évnek nagy célokkal vágtak neki. 
– Nagypályán Nagyhegyesen, strandfociban az Energia SC Gyön-

gyösben, valamint a DEAC futsalcsapatában játszom. Két fontos cé-
lom van az idei évre nézve, az egyik, hogy a DEAC-cal feljussunk az 
NB I-es bajnokságba, illetve hogy a strandfoci-válogatottal ismét az 
európai A divízóba kerüljünk – mondta Ricsi, majd Tomi folytatta a 
beszélgetést. – Jelenleg én is három csapatban játszom, a strandfoci-
válogatott mellett én is a Debreceni Egyetemi futsalcsapatának tagja 
vagyok, és a Nagyhegyesi KSE nagypályás csapatában is játszom. 
Strandfociban viszont nem közös a klubom Ricsivel, a Junior Sport 
FC alakulatát erősítem.Azonosak a céljaink Ricsivel, az európai A 
divízió a strandfoci válogatottal azt jelentené, hogy Európa legjobb 
12 csapata közé tartozna a nemzeti együttesünk. Szerencsére már 
eddig is nagyon sok minden van, amire büszke lehetek az eddigi 
pályafutásomban. Büszkeséggel tölt el, hogy bekerültem a felnőtt 
válogatottba és szerepelhettem az I. Európai Játékokon Bakuban. 
Tavaly nyáron az U20-as válogatottal megnyertük a világon először 
megrendezett Talent Cup-ot, ez szintén nagy öröm. Arra vagyok 
a legbüszkébb, hogy 2016-ban engem választottak meg a legjobb 
strandlabdarúgónak Magyarországon.

Az interjút Ricsi zárta. – Én jelenleg arra vagyok a legbüszkébb, 
hogy a már említett Talent Cup-ot – ahol a mi válogatottunk mel-
lett Lengyelország, Franciaország és Fehéroroszország együttese 
szerepelt – sikerült megnyerni. 

Vona Lilla

„Debrecen sok lehetőséget kínál
a sportolóknak”
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